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Dočká sa Bratislava Dočká sa Bratislava 
výťahu na hrad?výťahu na hrad?

Záujem o gymnázia v Bratislavskom kraji výrazne 
rastie. Šanca uspieť klesá aj jednotkárom
V 

Bratislavskom 
kraji sa na-
chádza 114 

stredných škôl, z toho 
46 gymnázií. Z 22-ti-
síc stredoškolákov až 
48 % detí navštevu-
je práve gymnáziá. 
V uplynulých dňoch 

prichádzali riadite-
ľom stredných škôl 
posledné prihlášky a 
nie je dôvod pochybo-
vať, že najväčší nápor 
bude tento rok opäť 
na gymnáziách. Šance 
dostať sa na vysnívanú 
strednú školu tak kle-

sajú aj tým najlepším 
žiakom základných 
škôl. Pozreli sme sa 
na to, prečo tomu tak 
je, aké sú vyhliadky 
absolventov základ-
ných škôl a aké rieše-
nia sa ponúkajú v bu-
dúcnosti. Informácie 

o stredných školách 
dopĺňame aktualitou, 
ako sa školy umiestnili 
v rebríčkoch INEKO, 
ako aj prehľadnými ta-
buľkami s dôležitými 
termínmi.

Silné ročníky aj 

zmena preferencií
Do stredoškolských 
lavíc prichádzajú po-
pulačne silné ročníky. 
Prognózy, o ktorých in-
formoval Inštitút vzde-
lávacej politiky (IVP), 
uvádzajú, že počet žia-
kov stredných škôl sa 

v Bratislavskom kraji 
zvýši do roku 2030 až 
o 8000 žiakov (26 %).

(pokračovanie na str. 8) 

Nebezpečný ázijský 
komár sa objavil aj 
v Ružinove
Teplejšie poča-

sie, ktoré v tých-
to dňoch v Bratislave 
prevláda, môže nahrá-
vať situácii, že sa ko-
máre tento rok obja-
via oveľa skôr. Hlavné 
mesto preto už vo feb-
ruári avizuje, že bude 
intenzívne monitoro-
vať liahniská komárov.  

Z exotiky 
do Bratislavy
Na základe zberu dát 

od verejnosti bol v mi-
nulom roku priamo v 
Bratislave zaznamena-
ný výskyt invázneho 
druhu komára Aedes 
albopictus, známeho 
aj pod názvom ázijský 
tigrovaný komár. In-
formuje o tom na svo-
jom webe Slovenská 
akadémia vied (SAV).

(pokračovanie na str. 4)

Znečistený vzduch 
ohrozuje Bratislavčanov
Vzduch v hlavnom 

meste je rizikom 
pre zdravie obyvate-
ľov. Vyplýva to z úda-
jov nameraných od-
borníkmi z Deutsche 
Umwelthilfe (DUH). 
Organizácie Cyklo-
koalícia a Znepoko-
jené matky, ktoré s 
DUH spolupracujú, 
informovali, že kvali-
tu ovzdušia je potreb-
né monitorovať vo 
viacerých bratislav-
ských lokalitách. Zá-
roveň dodávajú, že by 
obyvateľom mali byť 

predstavené účinné 
riešenia na zlepšenie 
situácie. 
Priamo v teréne boli 
sledované dva druhy 
znečistenia - oxidy 
dusíku a ultrajemné 
prachové častice. Zis-
tenia, ktoré organizá-
cie priblížili verejnosti 
naznačujú, že na via-
cerých miestach Bra-
tislavy je znečistenie 
ovzdušia oveľa horšie 
ako prinášajú ofi ciálne 
dáta.

(pokračovanie na str. 4)

Kto bude 
opravovať 
Most SNP?

Prvotnú infor-
máciu o zlom 
techn ickom 

stave Mostu SNP 
sme vám priniesli v 
roku 2022, kedy na 
verejnosť prenikli 
informácie o tom, 
že jeho stav má do-
konca predchádzať 
havarijnému. Čo sa 
za dva roky zmenilo 
a ako kritickú situá-
ciu riešilo vedenie 
mesta, sme zisťo-
vali priamo na ma-
gistráte.
Pred dvomi rokmi 
všetkých Bratislavča-
nov vystrašila infor-
mácia o veľmi zlom 
technickom stave 
Mostu SNP, po ktorom 
denne prejde niekoľ-
ko tisíc áut. Od toho 
momentu sme ale 
nezaznamenali jeho 
uzatvorenie z dôvodu 
komplexných opráv, 
a tak nás zaujímalo, 
ako je na tom z tech-
nického, a teda bez-
pečnostného stavu, 
most v súčasnosti. Z 
dostupných informá-
cií je totiž známe len 
to, že ešte 10.1.2023 
bola rýchlosť na mos-
te znížená zo 60 na 50 
km/h.

(pokračovanie na str. 2)

Volíme
prezidenta SR 

Prvé kolo vo-
lieb preziden-
ta Slovenskej 

republiky, na nad-
chádzajúcich päť 
rokov, sa uskutoč-
ní už túto sobotu, 
23. 3. 2024. Voleb-
né miestnosti sa 
v celej Bratislave 
otvoria o 7.00 hod a 
zatvoria sa o 22.00 
hod. A tak si poďme 
spoločne priblížiť 
všetky potrebné in-
formácie pre voliča. 
Právo voliť prezidenta 
má občan Slovenskej 
republiky, ktorý naj-
neskôr v deň konania 
volieb dovŕšil 18 ro-
kov. Po príchode do 
volebnej miestnosti 
musí volič preukázať 
volebnej komisii svoju 
totožnosť. Na to slúži 
občiansky preukaz. Ak 
volí v inom volebnom 
okrsku ako v tom, v 
ktorom bol pôvodne 
zapísaný, musí pred-
ložiť aj hlasovací pre-
ukaz. Pred prezident-
skými voľbami si treba 
skontrolovať platnosť 
občianskeho preu-
kazu. S neplatným 
občianskym sa voliť 
nedá. Pokiaľ si volič 
práve vybavuje nový 
občiansky preukaz, 
môže sa preukázať po-
tvrdením o jeho vyba-
vovaní. Cestovný pas 
je ako preukaz totož-
nosti vo voľbách pre-
zidenta prípustný, ale 
len pre oprávnených 
voličov, ktorí nemajú 
na Slovensku trvalý 
pobyt.

(pokračovanie na str. 4)
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Kto bude opravovať Most SNP?
(Dokončenie zo str. 1)

„Most SNP prešiel jed-
nou z najdôslednejších 
prehliadok za posled-
né roky a mesto má 
k dispozícii jeho kva-
litné odborné posúde-
nie. I keď je most pre-
vádzkovateľný a pre 
motoristov a chodcov 
bezpečný, prehliadka 
ukázala, že na moste 
sú miestami porušené 
pozdĺžne zvary nosní-
kov ortotropnej mos-
tovky,“ priblížil nám 
najnovšie informácie 
hovorca Magistrátu 

hlavného mesta Brati-
slava, Peter Bubla. 

Pomoc z fakulty
Situácia na moste teda 
pre motoristov nie je 
život ohrozujúca, no 
naďalej jej treba ve-
novať plnú vážnosť 
a čo najskôr problé-
my riešiť. Respektíve, 
sanovať. A k tomu sa 
vedenie mesta spojilo 
s STU, aby spoločne 
našli riešenia na zá-
chranu mosta a predĺ-
ženie jeho životnosti: 
„V spolupráci s STU 
sme určili najvhod-
nejší spôsob zvárania, 

aby nebola poškode-
ná izolácia a asfalto-
vý povrch vozovky na 
moste. Proces k uve-
denému bol skutočne 
precízny - v spolupráci 
s STU boli vyhotovené 
skúšobné vzorky mos-
tovky s reálne nane-
senou vrstvou izolácie 
a asfaltových vrstiev 
na plechu mostovky 
(zváranie pôvodnej 
konštrukcie bolo rea-
lizované bez izolácie 
a asfaltu), na vzorkách 
bola zrealizovaná sé-
ria skúšobných zva-
rov rôznymi formami 
a postupmi zvárania. 

Cieľom bolo zistenie 
postupu zvárania, aby 
sme dosiahli kvalitu 
v zmysle aktuálne 
platných noriem,“ do-
plnil hovorca konkrét-
ne postupy, ktoré ešte 
neboli zrealizované, 
no dúfajme, že sa tak 
stane v dohľadnom 
čase. 

Začnú práce čosko-
ro?
Aktuálne mesto pri-
pravuje vypísanie 
verejnej súťaže na 
zhotoviteľa, ktorý by 
vykonal najnutnejšie 
opravy mosta. Vodi-

či sa preto musia pri-
praviť na obmedzenia, 
ktoré ich v nadchádza-
júcich mesiacoch za-
siahnu. „V závere roka 
2023 bola zároveň rea-
lizovaná mimoriadna 
prehliadka Mosta SNP 
so zameraním na kon-
trolu stavu už zistené-
ho poškodenia zvarov 
a v spolupráci so Stroj-
níckou fakultou STU 
bola tiež zrealizovaná 
základná obhliadka a 
diagnostika lán mos-
ta, ktoré sú v poriad-
ku a mesto plánuje 
ich kontrolu aj v bu-
dúcnosti. Navrhnuté 

technologické postupy 
zvárania spolu so zá-
vermi z mimoriadnej 
prehliadky sú súčasťou 
podkladov pre verejnú 
súťaž na zabezpečenie 
opravy zvarov. Túto 
verejnú súťaž aktuálne 
pripravujeme. Záro-
veň v rámci pravidel-
nej údržby Mosta SNP 
prebieha údržba oce-
ľových častí mostovky,“
dozvedeli sme sa v zá-
vere. 

(vt)

Zatiaľ, čo vo 
svete je bež-
né budovanie 

nadzemných hro-
madných prostried-
kov či lanoviek 
v rušných veľko-
mestách, Bratisla-
va nemá ani len 
metro. A tak, ak by 
sa podarilo napl-
niť víziu o výťahu 
k Bratislavskému 
hradu, o čosi viac 
by sa hlavné mesto 
priblížilo k označe-
niu - svetové. 

Návštevnosť hradu by 
bola dozaista väčšia, 
ak by k nemu existo-
val jednoduchší prí-
stup. Predsa len, hen-
dikepovaní či starší 
návštevníci Bratislavy 
alebo aj samotní Bra-
tislavčania, do kopca 
chodia iba s ťažkos-
ťou. Investor Vydrica 
Development, kto-
rý už niekoľko rokov 
pracuje na obnove ži-
vota v niekdajšej osade 
v podhradí, preto pra-
cuje s riešením tejto 

nepraktickej situácie. 

Z lanovky vzišlo 
Pôvodne sa hovorilo 
o tom, že by mohla 
z novej štvrte Vydri-
ca, k Bratislavskému 
hradu smerovať nad-
zemná lanovka. Z tej-
to myšlienky postupne 
vzišlo, no nie úplne. 
Investor sa totiž na-
ďalej snaží presadiť 
riešenie, ktoré by jed-
nak prilákalo turistov 
do Vydrice a zároveň 
ich prepojilo s hradom 
veľmi atraktívnym 
spôsobom. Nadzem-
ným výťahom, ktorý 
by slúžil pre širokú 
verejnosť. „Koncept 

hradnej spojky alebo 
výťahu na hrad, sme 
predstavili už pred 
časom formou videa, 
pričom jej idea, podo-
ba a spôsob fungova-
nia sú zatiaľ v rovine 
vízie. Realizácia závisí 
od mnohých externých 
faktorov, takže uvá-
dzať konkrétne detai-
ly, vrátane termínu 
výstavby, je v súčasnej 
dobe predčasné, avšak 
v prípade jej realizácie 
bude slúžiť pre širokú 
verejnosť,“ ubezpečil 
nás Pavel Baslík, Head 
of Marketing & PR, 
Lucron, zástupca Vy-
drica Development, 
ktorá mala už v roku 

2023 projekt vypra-
covaný po štádium 
dokumentácie pre sta-
vebné povolenie, čo je 
vcelku pokročilý stu-
peň. 

Až v ďalšej etape
A čo schválenie reali-
zácie budovania výťa-
hu zatiaľ brzdí? „Re-
alizácia predpokladá 
najmä vysporiadanie 
majetkovo-právnych 
vzťahov mimo úze-
mia Vydrice a súčin-
nosť zainteresovaných 
externých partnerov, 
ktoré môžu predlžovať 
všetky súvisiace proce-
sy a oddialiť spustenie 
realizácie. Z uvede-

ných dôvodov podni-
káme kroky, ktorých 
cieľom je umožniť za-
čiatok realizácie hrad-
nej spojky kedykoľvek 
v budúcnosti, ale nie 
nevyhnutne v priebehu 
dokončovacích prác 
na aktuálne prebie-
hajúcej 1. etape, ktorú 
plánujeme kolaudovať 
v tomto roku,“ dozve-
deli sme sa presnej-
šie detaily. V praxi to 
znamená, že zatiaľ 
čo prvá etapa Vydri-
ce bude dokončená 
už o pár mesiacov, 
v priebehu tohto roka, 
zvyšok lokality má byť 
verejnosti sprístupne-
ný v roku 2027, a teda 

možno predpokladať, 
že už aj s výťahom 
k hradu. 

Od nábrežia až 
k hradu za minúty
Ak sa vízia naplní, 
tak by sa mal výťah 
pre širokú verejnosť, 
vo vrchnej stanici na-
chádzať na úrovni 
reštaurácie Parlament. 
Respektíve priamo 
pod ňou, vyúsťujúc 
na ulicu Bubenko-
va. V časti Vydrica sa 
k výťahu človek do-
stane bezbariérovo 
cez verejný priestor, 
v susedstve novej ulice 
Floriánska, v západnej 
časti projektu. Unikát-
na atrakcia tak prepojí 
nielen vrch a novú by-
tovú zónu, ale i nábre-
žie a turistov, ktorí do 
Bratislavy prídu loďou. 
Tí sa aktuálne k hra-
du dostanú pomerne 
komplikovanou ces-
tou, zatiaľ čo výťahom 
by boli na Hradnom 
kopci v priebehu mi-
nút. 

(vt)

Dočká sa Bratislava výťahu na hrad?
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Hlavné mesto v po-
lovici marca začalo 
postupne opravovať 
Račiansku ulicu 
od ŽST Vinohrady 
až po Legerského 
v oboch smeroch.
Oprava bude prebie-
hať po menších úse-
koch, v ktorých bude 
zabratý vždy jeden 
jazdný pruh. Do leta 
2024 chcú opraviť 
úsek od ŽST Vino-

hrady po Pioniersku, 
následne sa bude po-
kračovať v úseku od 
Pionierskej po Leger-
ského. 

V rámci opravy majú 
odfrézovať asfalt, 
odstránť pôvod-
nú dlažbu a položiť 
výstuž na zosilne-
nie podkladových 
vrstiev. Súčasťou 
opravy bude aj výš-

ková úprava vývo-
dov inžinierskych 
sietí a výmena vpus-
tov. Dobuduje sa tiež 
prídlažba za účelom 
zlepšenia odvodne-
nia komunikácie. 
Nový asfalt bude níz-
kohlučný. Doprava 
bude usmernená do-
pravným značením.

(bak)

Mesto začína s veľkou 
opravou Račianskej ulice, 
pripravte sa na zápchy!

Kriminalita v Bratislave v roku 2023 rástla každý mesiac

Štatistiky krimi-
nality v Slo-
venskej re-

publike, konkrétne 
v Bratislave, na kto-
rú sme sa zamerali, 
rástli v roku 2023 
priamo úmerne po-
čas jednotlivých me-
siacov. Podľa zve-
rejnených údajov 
Ministerstva vnútra 
Slovenskej republi-
ky, sa pritom stráž-
com zákona nedarí 
objasniť ani 50 % 
z týchto nahláse-
ných trestných či-
nov.  
Súčty násilnej, ekono-

mickej, mravnostnej, 

majetkovej kriminality, 

krádeží vlámaním a os-

tatných foriem kráde-

ží, za minulý rok, pre 

Bratislavčanov nepred-

stavujú súhrn pozitív-

nych informácií. Zatiaľ 

čo v januári roku 2023 

polícia riešila 795 kri-

minálnych prípadov, 

v decembri toho istého 

roka to bolo číslo 8722. 

Z tabuľkových údajov 

zverejnených na strán-

ke MVSR vyplýva, že 

postupne pribúdal na-

príklad počet vykrad-

nutých bytov, rekreač-

ných chát, krádeží vecí 

z áut, bicyklov, ale aj 

úmyselných ublížení 

na zdraví či znásilne-

ní. Zároveň z týchto 

zdrojov nemožno kon-

štatovať, že by rovnako 

stúpala aj percentuálna 

objasnenosť prípadov 

podľa druhu trestného 

činu. Zatiaľ čo násilnú 

kriminalitu sa polícii 

darí objasňovať po-

merne rýchlo a často 

na úrovni prevyšujúcej 

50 % tnú úspešnosť, 

v prípade krádeží je 

úspešnosť pri objasňo-

vaní výrazne nižšia. 

Aj vzhľadom na to, že 

pribúda počet krádeží 

v bytoch, no nedarí sa 

ich objasňovať, políciu 

SR sme oslovili s tým, 

aby poradila Bratislav-

čanom, ako sa majú 

pred krádežami vo svo-

jom obydlí brániť. „Ak 

je vaša nehnuteľnosť 

vybavená bezpečnost-

ným systémom, aktivuj-

te ho vždy, keď opúšťate 

nehnuteľnosť, aj keď len 

na krátkodobo. Pred 

odchodom z domu sta-

rostlivo zamknite dvere 

a zavrite okná. Neza-

búdajte ani na podkro-

vie, poschodie, malé 

strešné okná a pivničné 

okná. Počas vašej dl-

hodobej neprítomnosti 

požiadajte príbuzných, 

dôveryhodných zná-

mych alebo susedov, 

aby vám pravidelne vy-

berali poštovú schránku 

a kontrolovali možné 

narušenie nehnuteľnos-

ti. Nezaťahujte okná 

roletami – dávate tým 

na vedomie, že nie ste 

doma. Dobré vzťahy 

so susedmi vám môžu 

pomôcť pri zabezpeče-

ní svojho bytu či domu. 

Požiadajte ich, aby ve-

novali pozornosť oko-

liu vášho domu či bytu, 

všímali si pohyb nezná-

mych podozrivých osôb 

a vozidiel, a ak je to 

možné, vyfotografovali 

ich alebo poznačili tip a 

evidenčné číslo motoro-

vého vozidla. Ak majú 

podozrenie, že vaša 

nehnuteľnosť je bez-

prostredne ohrozená 

alebo napadnutá, nech 

bezodkladne oznámia 

túto skutočnosť na lin-

ku 158. Pomôžete nám 

ochrániť váš majetok,“

vymenoval Michal 

Szeiff , hovorca MVSR.

Rok 2023 a krimi-
nalita v Bratislave 
v číslach (vyberáme 

časť zo zverejnených 

údajov).

Október 
● V tomto mesiaci sa 
stalo 414 násilných 
trestných činov, 253 
bolo objasnených. 

● Lúpežných prepad-
nutí sa stalo 41, objas-
nených bolo 29 z nich. 

● Úmyselných ublížení 
sa stalo 95, z toho 58 
bolo objasnených. 

● Mravnostných kri-
minálnych skutkov sa 
stalo 63, z toho 19 bolo 
objasnených. 

● Znásilnení sa stalo 
13, dve z nich boli ob-
jasnené. 

● Krádeží vlámaním 
bolo 632, z toho 95 je 
objasnených. 

● Do bytov bolo 95 vlá-
maní, 17 zlodejov bolo 
z nich dolapených. 

● Víkendových chát 
bolo vykradnutých 50, 
5 z týchto prípadov sa 
podarilo objasniť. 

● Ostatných krádeží 
bolo 2158, z toho 889 
bolo objasnených. 

● Bicyklov zmizlo 163 a 
44 prípadov týchto krá-
deží bolo objasnených. 

● Krádeží vecí z áut 
bolo nahlásených 300, 
z toho 27 prípadov ob-
jasnených. 

● Krádeže v bytoch 
sa odohrali 42-krát, 
z toho 13 prípadov je 
objasnených. 

● Všetka kriminalita 
v tomto mesiaci do-
siahla v Bratislave číslo 
7408 činov a celkovo 
bolo objasnených 3198 
skutkov z nich.

November 
● Násilných kriminál-
nych skutkov bolo na-
hlásených 440, z toho 
276 bolo objasnených. 

● Úmyselných ublížení 
na zdraví polícia rie-
šila 104 a vyriešila 64 
z nich. 

● V rámci mravnostnej 
kriminality sa stalo 66 
skutkov, z toho 23 bolo 
objasnených. 

● Znásilnení bolo na-
hlásených 11, z nich 2 
boli objasnené. 

● Krádeží formou vlá-
mania sa stalo 691, 
z toho 114 bolo objas-
nených. 

● Do bytov bolo nahlá-
sených 95 vlámaní, 21 
z nich polícia objasnila. 

● Víkendových chát 
bolo vykradnutých 52, 

z toho 6 prípadov polí-
cia objasnila. 

● Ostatných krádeží sa 
stalo 2361, pričom 989 
bolo objasnených. 

● Bicyklov zmizlo 180 a 
z toho 52 týchto kráde-
ží polícia vyriešila. 

● V bytoch sa stalo 
54 krádeží, pričom 17 
z nich bolo objasne-
ných. 

● Veci z áut boli ukrad-
nuté v 329 prípadoch, 
30 z nich bolo objasne-
ných. 

● Všetka kriminalita 
v tomto mesiaci do-
siahla v Bratislave číslo 
8058 činov a celkovo 
bolo objasnených 3544 
skutkov z nich.

December
● V poslednom mesia-
ci v roku bolo nahlá-
sených 460 násilných 
trestných činov, z toho 
297 bolo objasnených. 

● Úmyselných ublížení 
na zdraví sa stalo 110, 
72 z nich polícia objas-
nila. 

● Lúpežných prepad-
nutí bolo 44, z toho 31 
sa objasnilo. 

● Mravnostná krimi-
nalita sa stala v 73 prí-
padoch, z toho 26 bolo 
objasnených. 

● Znásilnení bolo na-
hlásených 12, z nich 
boli objasnené 2 prípa-
dy. 

● Krádeží formou vlá-
mania sa stalo 776, z 
nich 134 bolo objasne-
ných 

● Vlámaní do bytov sa 
stalo 106, z nich bolo 
23 prípadov objasne-
ných. 

● Vlámaní do chát sa 
stalo 55, 6 z nich bolo 
objasnených. 

● Ostatných krádeží sa 
stalo 2561, z nich bolo 
1076 objasnených. 

● Bicyklov zmizlo 194 
a 56 týchto prípadov 
polícia objasnila. 

(vt)
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Nebezpečný ázijský komár sa objavil aj v Ružinove
(Dokončenie zo str. 1)

Nález bol následne 
pomocou molekulár-
nych analýz potvrdený 
na pracovisku Virolo-
gického ústavu Bio-
medicínskeho centra 
SAV.
„Keďže išlo o viace-
ro nálezov v rámci 
mestskej časti Ruži-
nov, predpokladáme, 
že je tu tento komár 
už usídlený,“ skonšta-
tovala RNDr. Viktó-
ria Čabanová, PhD., 
samostatná vedecká 

pracovníčka BMC 
SAV, v. v. i., a odbor-
níčka na komáre. Ako 
ďalej dodáva ide o je-
den z najnebezpečnej-
ších inváznych dru-
hov komára, ktorý sa 
v kontinentálnej Euró-
pe vyskytuje. Prenáša 
22 rôznych vírusov, 
ako sú západonílsky 
vírus, dengue, chikin-
gunya, Zika alebo žltá 
zimnica. 
Ide o druh, ktorý je 
schopný v našich kli-
matických podmien-
kach prežiť aj zimu. 

Dolet tohto komára 
je iba 200 až 500 m 
od miesta vyliahnutia, 
uvádzajú výskumníci. 
Medzinárodná únia 
na ochranu prírody 
a prírodných zdrojov 
zaraďuje komára tig-
rovaného medzi top 
100 najinvazívnejších 
druhov sveta. Medzi 
invázne druhy ho tiež 
zaraďuje celosveto-
vý zoznam inváznych 
druhov. 

Na obavy zatiaľ nie 
je dôvod

Situáciu s výskytom 
komára plánujú od-
borníci naďalej mo-
nitorovať, no spolu 
s miestnymi politikmi  
vysvetľujú, že na pani-
ku zatiaľ nie je žiadny 
dôvod. Uvádzajú, že 
komár je len poten-
ciálnym prenášačom 
chorôb, ale nie zdro-
jom nákazy. Navyše 
v roku 2024 jeho nález 
vedci zatiaľ nepotvr-
dili. „Tento rok zatiaľ 
u nás nebol nájdený 
žiaden exemplár tohto 
komára a nie je potvr-

dené, že by tohtoročnú 
zimu u nás naozaj aj 
prežil," upokojuje si-
tuáciu starosta Ruži-
nova Martin Chren. 
Zdôraznil tiež, že 
k zabráneniu liahnu-
tia komárov môžu 
prispieť aj obyvatelia, 
majitelia pozemkov, 
keď mu nebudú vytvá-
rať možnosti na jeho 
ďalšie rozmnožovanie. 
"Základom úspechu 
boja proti komárom 
je nedovoliť to. Hlavné 
mesto bude tento rok 
napríklad opäť rozdá-

vať zadarmo špeciálne 
tablety, ktoré takéto 
larvy bezpečnou ces-
tou zničia," dodal sta-
rosta.
V minulosti magistrát  
priniesol informáciu, 
že sa na území Brati-
slavy vyskytuje viac 
ako 1000 väčších liah-
nísk a ďalšie stovky až 
tisíce menších mlák, 
ktoré poskytujú vhod-
né podmienky na liah-
nutie komárov. 

(bak)

Znečistený vzduch ohrozuje Bratislavčanov
(Dokončenie zo str. 1)

„Výsledky ukazujú na-
ozaj vysoké hodnoty 
oxidu dusíka aj ultra-
jemných častíc, ktoré 
predstavujú riziko pre 
zdravie,” informovala 
Hanna Rhein z Deut-
che Umwelthilfe. Zá-
roveň uviedla, že ak 
chce Bratislava ochrá-
niť zdravie svojich 

obyvateľov, je nutné, 
aby sa podnikli účin-
né kroky na znižova-
nie množstva dopravy 
v jej uliciach.

Merania prebiehali 
napríklad pred základ-
nou školou na Vazo-
vovej ulici, na Šanco-
vej, Trnavskom mýte, 
autobusovej stanici 
a na Štefánikovej.

Urbanistka zo združe-
nia Znepokojené mat-
ky, Ivana Nemethová 
tiež upozornila, že 
špeciálne sa situácia 
dotýka detí, tehotných 
žien či ďalších rizi-
kových skupín. “Čím 
menšia častica, tým 
hlbšie do organizmu 
sa dostane a spôsobu-
je tam problémy. Ide 

o celé spektrum zdra-
votných problémov, 
od astmy, cez poško-
denie imunitného sys-
tému či poruchy ne-
urologického vývoja. 
Počet áut v Bratislave 
rýchlo stúpa, a pritom 
riešenia máme, po-
trebujeme len odvahu 
ich presadzovať. Aby 
naše deti mali zdravú 
a bezpečnú budúc-

nosť musíme znižovať 
množstvo áut a emisií 
a zmeniť spôsob ako 
fungujú naše mestá,” 
doplnila Nemethová. 

Druhou časťou meraní 
bude meranie oxidov 
dusíka pomocou dlho-
dobého merania na 25 
miestach v Bratislave. 
Výsledky by mali byť 
známe v máji. O ďal-

ších zisteniach bude-
me našich čitateľov in-
formovať. Merania sa 
uskutočňujú v rámci 
dlhodobého projektu 
meraní koncentrácií 
NO2 v ovzduší, kto-
rý okrem Bratislavy 
prebieha aj v Prahe, 
Ostrave, Budapešti 
a Sofi i. 

(bak)

V sobotu 23.3. nás čakajú voľby prezidenta!
(Dokončenie zo str. 1)

Tí môžu prísť počas 
volebného dňa do 
ktorejkoľvek volebnej 
miestnosti a hlaso-
vať tu s platným pa-
som. Popri tom mu-
sia súčasne okrskovej 
volebnej komisii 
predložiť čestné vyhlá-
senie o trvalom pobyte 
v cudzine. Hlasovanie 
im okrsková volebná 
komisia umožní a do-
píše ich do zoznamu 
oprávnených voličov. 
Do pasu v časti po-
známky vyznačí, že 
volič hlasoval. Uve-
die tam číslo okrsku, 
v ktorom hlasoval, 
dátum a podpis pred-
sedu a podpredsedu 
volebnej komisie. 

Kedy hrozí pokuta 
33 eur?
Pre vyplnenie hlaso-
vacieho lístka je po-
trebné odobrať sa do 
osobitného priestoru 
na hlasovanie, ktoré 
určí volebná komi-
sia. Na hlasovacom 
lístku volič zakrúž-
kuje poradové číslo 
len jedného kandidá-
ta. Prezidentskí kan-
didáti sú uvedení v 
abecednom poradí. 
Hlasovací lístok vloží 
do obálky a vhodí ho 
do volebnej urny. Ak 
volič nevie sám upra-
viť hlasovací lístok 
pre zdravotné postih-
nutie, musí to ozná-
miť volebnej komisii. 
V takom prípade má 
právo vziať so sebou 
do priestoru vyhra-
deného na hlasovanie 
inú osobu, aby podľa 

jeho pokynov upra-
vila hlasovacie lístky 
a vložila ich do obál-
ky. Takúto asistenciu 
ale nesmú poskytovať 
členovia volebnej ko-
misie. Zároveň takto 
hlasujúcich ľudí musia 
poučiť o spôsobe hla-
sovania, ako aj o skut-
kovej podstate trest-
ného činu marenia 
prípravy a priebehu 
volieb. Takýto trestný 
čin spácha človek, kto-
rý násilím, hrozbou 
násilia alebo ľsťou brá-
ni hlasovať, prípadne 
hlasovať druhého núti. 
Ak nepoužité alebo zle 
vyplnené lístky človek 
vynesie z volebnej 
miestnosti von, hrozí 
mu pokuta 33 eur. 

A čo fotka? 
Slovenský zákon vy-
slovene nezakazuje 

fotiť sa pri urne a zve-
rejniť fotku na sociál-
nej sieti, hovorí len o 
tom, že okrsková vo-
lebná komisia má do-
hliadať na poriadok vo 
volebnej miestnosti. 
Vo všeobecnosti platí, 
že správanie vo voleb-
nej miestnosti nesmie 
narušiť pokojný a dôs-
tojný priebeh hlasova-
nia. 

Druhé kolo 
do 14 dní
Prezidentské voľby 
sú dvojkolové. Jed-
no kolo by stačilo len 
v prípade, ak by v ňom 
jeden z kandidátov 
získal nadpolovičnú 
väčšinu hlasov. V his-
tórii samostatného 
Slovenska pri priamej 
voľbe prezidenta sa to 
zatiaľ nestalo. Druhé 
kolo volieb sa musí ko-

nať do 14 dní od prvé-
ho. Tentokrát preto 
pripadá na dátum 
6. 4. 2024, čo bude 
opäť sobota. 

Pripomeňme si 
voľby z roku 2019 
Naposledy sa voľby 
prezidenta Slovenskej 
republiky konali v roku 
2019, kedy post obhá-
jila Zuzana Čaputo-
vá. Tú v druhom kole 
krúžkovalo celkovo 
1 056 582 voličov, a teda 
zvíťazila so ziskom 
58,40 % hlasov. Na dru-
hom mieste sa umiest-
nil Maroš Šefčovič, 
ktorému odovzdalo 
hlasy 752 403 voličov. 
Volebná účasť dosiah-
la celkovo iba 41,79 
%. Čaputová ovládla 
západné a stredné 
Slovensko, zvíťazila 
v 50 okresoch. V Bra-

tislave získala najvyš-
šiu voličskú podporu 
z celého Slovenska, na 
úrovni 73,74 %. Naj-
vyššia volebná účasť 
v 2. kole bola v Bra-
tislavskom kraji, a to 
54,66 percenta. Podľa 
informácií Štatistické-
ho úradu (ŠÚ) SR bola 
z hľadiska okresov naj-
vyššia účasť v okrese 
Bratislava I, a to 61,93 
percenta. (Bratislava 
I – 61,93 %, Bratislava 
II – 54,26 %, Bratislava 
III – 58,20 %, Bratisla-
va IV – 56,50 %, Bra-
tislava V – 54,02 %). 
Bratislavský kraj mal 
celkovo 536 volebných 
okrskov. 

(bak)
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Nevyhadzujte 
knihy - darujte ich nám

kontakt 0907 701 786

Z času na čas 
na Bratislav-
čanov „vyska-

kujú“ masívne ná-
borové kampane s 
cieľom obsadiť voľ-
né miesta na posty 
šoférov hromadnej 
autobusovej do-
pravy. Oslovili sme 
preto vedenie Do-
pravného podniku 
Bratislava i Arrivu, 
aby sme zistili, či 
je v súčasnosti šo-
férov s vodičským 
oprávnením D do-
statok.
Dopravný podnik Bra-
tislava (DPB) zamest-
náva viac ako 1500 
vodičov. „Pri tomto 

počte každý rok pri-
rodzene časť kolegov 
odchádza. Náborom 
sa zaoberáme konti-
nuálne a napriek ná-
ročnej situácii, ktorá 
sa dotkla všetkých do-
pravcov na Slovensku, 
DPB naďalej zabezpe-
čuje všetky spoje podľa 
zverejneného cestov-
ného poriadku a robí 
skutočne všetko pre to, 
aby minimalizoval do-
pady na cestujúcich,“
naznačil hovorca Jozef 
Vozár, ktorý aj upres-
nil dôvody, pre ktoré 
podnik každoročne 
rieši hromadné od-
chody zamestnancov. 
„Po troch mesiacoch 

náhlych odchodov vo-
dičov do predčasných 
dôchodkov vnímame 
miernu stabilizáciu 
stavu vodičov na úrov-
ni záveru roka 2023,“
doplnil, pričom podľa 
jeho slov stabilizácii 
situácie výrazne do-
pomohol náborový 
bonus v kombinácii 
s odporúčacím prí-
spevkom pre vlast-
ných zamestnancov, 
vďaka ktorému vodiči 
vo väčšej miere zača-
li odporúčať svojich 
známych s vodičským 
oprávnením skupiny 
D.

DPB zháňa šoférov 
aj v Gruzínsku
Zaujímali sme sa aj 
o to, aké platové pod-
mienky konkrétne 
DPB svojim šoférom 
ponúka. Respektíve, 
aký fi nančný obnos 
získa zamestnanec, 
ktorý podniku od-
poručí nového kole-
gu: „Aktuálne ponú-
ka DPB mimoriadne 
atraktívny náborový 
bonus až 4 000 eur, 
ktorý môžu získať 
profesionálni vodiči 
s vodičským oprávne-
ním skupiny D. Podnik 
však privíta aj „nová-
čikov“, ktorým ponú-
ka možnosť rozšírenia 

v o d i č s k é h o 
oprávnenia vo 
vlastnej pod-
nikovej auto-
škole. Atrak-
tívna je aj 
škála pracov-
ných benefi -
tov a príplat-
kov, rovnako 
aj ponúkaný 
servis vodi-
čom. Naďalej 
platí, že vodič 
v DPB iba ria-
di vozidlo – o 
jeho údržbu, 
mimoriadne 
situácie ale-
bo čistenie sa 
starajú prís-
lušní pracov-
níci,“ rozvinul 
debatu ho-
vorca doprav-
ného pod-
niku, podľa 
ktorého majú 
zamestnan-
ci množstvo 
atraktívnych 
b e n e f i t o v . 
A tie do pra-
covného po-
meru lákajú 
aj cudzincov, 
ktorí na Slo-
vensko, res-
pektíve do 
h l a v n é h o 
mesta, prišli 
žiť. „Vzhľa-

dom na pretrvávajúci 
stav nedostatku kva-
lifi kovanej pracovnej 
sily naprieč celým od-
vetvím, DPB víta pre-
dĺženie udeľovania 
národných víz. DPB 
v minulosti robil úspeš-
ne nábor na Ukrajine 
a v Gruzínsku a v sú-
časnosti sa zaoberá-
me náborom ľudí aj 
z ďalších krajín, kto-
rých príslušníkom je 
možné udeliť národné 
víza,“ uzavrel hovorca 
Jozef Vozár. 

Bratislavčania 
nemajú záujem?
Nedostatok šoférov 
medzi Bratislavčan-
mi vníma aj prevádz-
kovateľ verejnej au-
tobusovej dopravy 
Arriva, na základe 
čoho siaha aj po pra-
covitých cudzincoch. 
„Spoločnosť ARRIVA 
Mobility Solutions za-
bezpečuje regionálnu 
autobusovú dopravu 
vo verejnom záujme 
v Bratislavskom kraji 
od 21. novembra 2021. 
V súčasnosti tvoria 
naši zahraniční kole-
govia viac ako 15% z 
celkového počtu vodi-
čov tejto spoločnosti. 
Najväčšou skupinou 
medzi nimi sú vodiči 
z Ukrajiny,“ upresnil 
hovorca spoločnos-
ti Peter Stach, podľa 
ktorého je nedostatok 
vodičov vo verejnej 
autobusovej dopra-
ve nielen celosloven-
ský, ale celoeurópsky 
problém. „Spoločnosť 
ARRIVA Mobility So-
lutions však aj v tejto 
situácii zabezpečuje 
všetky svoje linky re-
gionálnej autobusovej 
dopravy v Bratislav-
skom kraji a mestskej 
autobusovej dopravy 
v mestách Senec a Ma-
lacky v plnom rozsahu 
podľa platných zmlúv 
s objednávateľmi, kto-
rými sú Bratislavský 

samosprávny kraj a 
mestá Senec a Malac-
ky.“

Zamestnávateľ pre-
platí náklady na vo-
dičské oprávanie  
Súčasne platí, že Ar-
riva priebežne dopĺňa 
stavy vodičov s cie-
ľom plynule nahrá-
dzať tých pracovníkov, 
ktorí odchádzajú do 
dôchodku. Preto po-
núkajú zamestnanie 
skúseným vodičom 
s vodičským oprávne-
ním pre skupinu D a 
kvalifi kačnou kartou 
vodiča. Aktuálne tiež 
prebieha kampaň na 
nábor nových záu-
jemcov o toto povola-
nie, ktorým preplatia 
náklady na získanie 
vodičského oprávne-
nia pre skupinu D. Vo 
všeobecnosti pritom 
platí, že pri plánova-
ní týchto náborových 
kampaní sa vychádza 
z počtu plánovaných 
odchodov do dôchod-
ku počas nadchádza-
júceho obdobia. A na 
aké fi nančné ohodno-
tenie potenciálnych 
šoférov Arriva láka? 
„Záujemcom o prácu 
vodiča autobusu po-
núkame priemernú 
hrubú mesačnú mzdu 
až 2 000 €, podľa od-
pracovaných hodín 
a množstvo zamest-
naneckých benefi tov. 
Okrem práce v stabil-
nej nadnárodnej spo-
ločnosti k nim patrí aj 
medziročné navýšenie 
platu, viac dní dovo-
lenky, nové autobusy, 
fi remné ošatenie, zľav-
nené cestovné a ďalšie 
zamestnanecké výho-
dy,“ vymenoval benefi -
ty hovorca Stach. 

(vt)

Nedostatok šoférov riešia cudzinci, 
Ukrajincov dopĺňajú Gruzínci i iné národnosti

Bezplatná analýza
vzoriek vody z domácichBEZPLATNE

VODY V BVS

s DPH* s DPH*
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BVS kvôli zavedeniu DPH cenu vody nezvýši
P

rijaté nariadenie 
o započítavaní 
DPH do poplat-

ku za užívanie vôd, 
ktoré prijala vláda 6. 
marca, sprevádzali 
viaceré nepresné in-
formácie, ktoré sa ší-
rili naprieč politickým 
a mediálnym priesto-

rom. Je preto dôležité 
vysvetliť, že toto na-
riadenie nemá takmer 
žiadny dopad na hos-
podárenie Bratislav-
skej vodárenskej spo-
ločnosti, a.s., a nie je 
ani dôvod, aby ho BVS 
premietla do konco-
vých cien pre zákazní-

kov. Ak bude k odberu 
podzemných vôd a za 
vypúšťanie odpado-
vých vôd do povrcho-
vých vôd fakturovaná 
aj DPH, tak BVS, ktorá 
je platiteľom DPH, má 
nárok na odpočítanie 
DPH prostredníctvom 
daňového priznania k 

dani z pridanej hod-
noty. Cena sa zvýši len 
tým subjektom, ktoré 
nie sú platiteľmi DPH 
a zároveň ťažia vodu 
vo väčšom rozsahu.

Dopad na cash fl ow 
BVS bude taktiež len 
minimálny. Pre ilu-

stráciu, náklady na 
ťažbu vody za rok 
2023 boli 2,2 mil. eur, 
pričom regulované 
tržby za rok 2023 boli 
vo výške 108,8 mil. 
eur. BVS má nárok si 
DPH z ťažby vody od-
počítať, je to teda len 
veľmi malá položka v 

rámci účtovných ope-
rácií.

Preto sa toto nariade-
nie nijakým spôsobom 
nepremietne do kon-
cových cien pre zákaz-
níkov BVS.

(red)

P
oliklinika Bez-
ručova otvára 
nové pracovis-

ká na pomoc deťom 
a reaguje tak na ich 
kritický nedostatok. 
Novootvorené cen-
trá pediatrie, detskej 
gastroenterológie a 
ORL oddelenia sú vy-
bavené modernými 
ambulanciami, pri-
pravenými poskytovať 
detským pacientom 
kvalitnú diagnostiku 
a liečbu. 
Za dva roky fungova-
nia, už aj s novootvo-
renými centrami, za-
bezpečuje „Bezručka“ 
nadštandardnú zdra-

votnú starostlivosť až 
v 19 špecializáciách. 
Nakoľko je počet pe-
diatrov na Slovensku 
dlhodobo nedosta-
točný, poliklinika sa 
tentoraz pri svojom 
rozširovaní zamerala 
na poskytovanie zdra-

votnej starostlivosti 
detským pacientom. 
„Veľmi nás teší, že sme 
v relatívne krátkom 
čase dokázali súbežne 
otvoriť veľmi dôležité 
centrá určené deťom. 
Denne v nich doká-
žeme prijať až 80 pa-

cientov,“ hovorí prof. 
MUDr. Tibor Hlava-
tý, PhD., medicínsky 
riaditeľ Polikliniky 
Bezručova. Verí, že 
rozšírenie polikliniky 
dokáže aspoň čiastoč-
ne pokryť chýbajúcich 
odborníkov v tomto 
segmente v Bratislav-
skom kraji. 

„Na Slovensku je vyso-
ký štandard v posky-
tovaní starostlivosti 
o deti a je dôležité ho 
nielen zachovať, ale aj 
zlepšovať, a na to sú 
potrebné určité pod-
mienky a samozrej-
me kvalitný personál,“

dopĺňa. Podstatným 
faktorom je aj organi-
zácia práce na polikli-
nike a s tým súvisiace 
odbremenenie lekárov 
od mnohých adminis-
tratívnych úkonov. To 
prispieva k zvýšeniu 
kvality starostlivosti o 

pacienta a pre lekárov 
predstavuje kľudnejšie 
prostredie a možnosť 
sústredenia sa na prá-
cu na ktorú sú určení 
– teda na diagnostiku 
a liečbu pacientov.

(red)

Poliklinika Bezručova sa otvára detským pacientom.
Po novom tu nájdete pediatriu, detskú gastroenterológiu a ORL centrum pre deti aj dospelých

B
ratislavská Ne-
mocnica Me-
dissimo od no-

vého roka zmenila 
svoje zameranie a za-
čala poskytovať kom-
plexnú zdravotnú sta-
rostlivosť dominantne 
v oblastiach ortopé-
die, úrazovej chirur-
gie a rehabilitácie. 
Zaradením nemocni-
ce do prvej kategórie 
optimalizovanej siete 
nemocníc sa napl-
nili plány redizajnu 
zariadení siete Penta 
Hospitals na území 
hlavného mesta, sú-
časťou ktorých bolo 
nedávne spojenie s re-
nomovanou klinikou 
jednodňovej chirur-

gie Sportclinic. Pra-
covisko sa posilnilo 
o špičkových odborní-
kov a najmodernejšie 
diagnostické prístroje. 

„Týmto dňom sme do-
siahli dôležitý míľnik 

v rámci usporiadania 
našich bratislavských 
pracovísk, medzi kto-
ré patria koncová Ne-
mocnica Bory, šesť 
polikliník ProCare 
a od začiatku roka aj 
nová Nemocnica Me-

dissimo. Tá je ofi ciál-
ne zaradená do prvej 
kategórie  optimalizo-
vanej siete nemocníc 
a dnes už poskytuje 
plnohodnotnú zdra-
votnú starostlivosť 
so zameraním na 

športové úrazy, choro-
by a poruchy pohybo-
vého aparátu, vrátane 
komplexnej diagnos-
tiky, konzervatívnej a 
operačnej liečby, ako 
aj komplexného reha-
bilitačného programu. 
Súčasne v nej naďalej 
poskytuje služby Pro-
Care manažmentu 
pacienta vo vybraných 
odboroch ambulant-
nej zdravotnej starost-
livosti. Som veľmi rád, 
že v zrekonštruovanej 
nemocnici dnes už pl-
nohodnotne pôsobí aj 
medicínsky tím pra-
coviska Sportclinic, 
ktoré sa stalo súčas-
ťou siete v lete v roku 
2022. Vďaka tomu sme 

rozšírili naše kapacity 
ortopedicko-trauma-
tologického progra-
mu, vrátane operač-
ných náhrad kĺbov 
s nadväzujúcou lôž-
kovou a ambulantnou 
rehabilitáciou. Práve 
v tejto oblasti sú na 
Slovensku veľmi dlhé 
čakacie lehoty, takže 
naša investícia je urči-
te vítaná pre celý bra-
tislavský región,“ zdô-
raznil Radoslav Čuha, 
generálny riaditeľ siete 
Penta Hospitals Slo-
vensko.  

(bak)

Nemocnica Medissimo sa od nového roka zameriava 
na oblasti ortopédie, úrazovej chirurgie a rehabilitácie
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Bistro Ferdinand v Sade Janka Kráľa má byť 
pre všetkých. Ponúkať bude kávu za 1 euro
V zrekonštruova-

ných priestoroch 
bývalého erotického 
salónu v Sade Janka 
Kráľa bude po novom 
fungovať bistro s ná-
zvom Ferdinand. Jeho 
otvorenie je napláno-
vané už na túto jar. 
Nájomca, ktorý vzišiel 
z výberového konania 
– spoločnosť Wirt-
shaus, v súčasnosti 
pracuje na interiéri 
prevádzky. 
Bistro Ferdinand má 
fungovať od rána do 
večera. To zname-
ná, že prevádzka sa 
prispôsobí dennému 
a večernému reži-
mu, uvádza súťažná 
prezentácia. Vo ve-
černých hodinách sa 

má koncept prevádz-
ky zmeniť z bistra na 
reštauráciu. 
Zákazníkom ponúkne 
raňajky i obedy s mä-
sovou, vegetariánskou 
i vegánskou ponukou. 
Jedálny lístok bude 
koncipovaný sezón-
ne v závislosti od do-
stupnosti kvalitných 
surovín, informujú zá-
stupcovia spoločnosti. 
Súčasťou bistra bude 
aj kaviarenská ponuka 
nápojov a koláčov. 
„Čoskoro tu začne 
s prevádzkou kvalitné 
a hlavne dostupné bis-
tro pre všetkých. Skrát-
ka také, aké si Sad Jan-
ka Kráľa a všetci, ktorí 
ho navštevujú, zaslú-
žia," uviedol primátor 

Matúš Vallo na sociál-
nej sieti. 
Zároveň doplnil, že 
okrem štandardnej 
ponuky bude bistro 
predávať aj cenovo 
zvýhodnené produkty 
so zafi xovanými cena-

mi, napríklad espresso 
za 1 € alebo bábovku 
za 1,90 €.

Prečo Ferdinand?
Pomenovanie pre-
vádzky Ferdinand má 
podľa spoločnosti  

Wirtshaus viacero dô-
vodov. Je úzko spojený 
s Bratislavou a Kated-
rálou sv. Martina, na 
ktorú sa návštevníci 
Sadu Janka Kráľa po-
zerajú, a ktorá bola 
miestom korunovácii 

uhorských panovní-
kov. "Najfrekventova-
nejšie meno koruno-
vácií v Bratislave bolo 
práve Ferdinand. Kon-
krétne Ferdinand II., 
Ferdinand IV. a Fer-
dinand V., ktorý bol 
aj posledným koruno-
vaným panovníkom 
v Bratislave," vysvet-
ľuje spoločnosť v sú-
ťažných podkladoch. 
Zároveň ide o poctu 
autorovi budovy, ar-
chitektovi Ferdinan-
dovi Končekovi.
Hlavné mesto investo-
valo do kúpy a rekon-
štrukcie objektu pri-
bližne 2 milióny eur. 

(jp)

V dňoch 17. a 
18. marca sa 
v bratislav-

skom sídle milosrd-
ných bratov konala 
návšteva generál-
neho predstavené-
ho rehole z Ríma. 
Páter Joaquím Erra 
Mas OH dorazil do 
hlavného mesta 
vzhľadom na blí-
žiacu sa generálnu 
kapitulu Hospitál-
skej rehole sv. Jána 
z Boha, ktorá sa 
bude konať v ok-
tóbri.

Podľa verejne dostup-
ných informácií na 
webe milosrdni.eu, 
do 18. apríla navštívi 
páter Joaquím OH po-
stupne všetky kláštory 

Rakúskej provincie, 
pričom takáto návšte-
va sa koná raz za šesť 
rokov. Počas návštevy 
bratislavského kon-
ventu milosrdných 

bratov sa oboznámil 
aj s ich univerzitnou  
nemocnicou s polik-
linikou, ktorá funguje 
v centre Bratislavy už 
vyše 350 rokov a sú-
časťou jeho programu 
bola aj návšteva Do-
mova sv. Jána z Boha, 
ktorý je zameraný na 
pomoc ľuďom z ulice 
a v krajnej núdzi. Na 
Slovensko zavítal po 
návšteve brnenské-
ho konventu v Českej 
republike, po návšte-
ve Slovenska sa opäť 
vrátil do Viedne, kde 

sa stretol so spolupra-
covníkmi provincialá-
tu. Navštívil aj novici-
át milosrdných bratov 
v talianskej Brescii a 
postulantov v Gorí-
cii. V pláne je aj jeho 
návšteva milosrdných 
bratov v Maďarsku. 
Závery tohto stretnu-
tia poslúžia k prípra-
ve generálnej kapituly 
a k nastaveniu priorít 
pre činnosť a vývoj re-
hole v ďalších šiestich 
rokoch. Brat Richard 
Jombík OH, ktorý je 
zodpovedný za brati-

slavský konvent milo-
srdných bratov oča-
káva od tejto návštevy 
najmä posilnenie cha-
rizmy rehole, ktorú 
jej vtlačil jej zaklada-
teľ, svätý Ján z Boha, 
s dôrazom na milosr-
denstvo a starostlivosť 
o tých, ktorí potre-
bujú pomoc druhých 
a poskytovanie pomo-
ci predovšetkým tým,  
ktorí sú v núdzi.

Zdroj info a foto: 
milosrdni.eu, 

Andrea Eliášová 

Milosrdní bratia privítali návštevu z Ríma
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Záujem o gymnázia v Bratislavskom kraji výrazne 
rastie. Šanca uspieť klesá aj jednotkárom
(Dokončenie zo str. 1)

No za rastom dopy-
tu po gymnáziách nie 
sú len silné ročníky. 
Odborník IVP Dávid 
Martinák vo svojej 
analýze informuje, že 
v posledných rokoch 
prichádza k zmene 
preferencií pri vý-
bere školy a to práve 
v prospech gymna-
ziálneho štúdia. „Za-
tiaľ čo v školskom 
roku 2020/2021 sa 
na gymnáziá v Brati-
slavskom kraji hlásilo 
31 % žiakov 8. a 9. roč-
níka, v školskom roku 
2022/2023 to bolo už 
34 %. Relatívny záu-
jem o štúdium na gym-
náziách sa však zvýšil 
aj v ostatných krajoch,“
oboznámil o ziste-
niach Martinák.

Šance klesajú aj 
čistým jednotká-
rom
Zvýšený záujem 
o tento typ škôl má za 

následok, že aj šance 
tých najlepších žia-

kov výrazne klesajú. 
„Zhruba 69 % žiakov 
8. a 9. ročníka z Bra-
tislavského kraja s 
priemerom do 1,1 bolo 
v nasledujúcom škol-
skom roku zapísaných 
na gymnáziách,“ in-
formoval v roku 2023 
IVP. Ide o najnižší 
podiel spomedzi všet-
kých krajov. Priemer 
za Slovenskú republi-
ku je 77 %.

S kritickou situáciou 
sa tento rok podrob-
nejšie zaoberá aj Bra-
tislavský samosprávny 

kraj. Župan BSK Juraj 
Droba uviedol, že po-

čet miest na gymná-
ziách sa medziročne 
podarilo navýšiť o 221. 
„Triedy, ktoré sú k dis-
pozícii sme zväčšili o 
dvoch až troch žiakov,“
spresnil Droba. Keďže 
ide iba o drobný ná-
rast, úvahy župy po-
maly smerujú k zriade-
niu nového gymnázia. 
To je však „logisticky 
aj ekonomicky náročné 
riešenie“, uviedol pre 
TV JOJ predseda sa-
mosprávneho kraja.

Gymnázium nemu-
sí byť jedinou voľ-
bou
Žiakov deviatych roč-
níkov, ktorí majú dob-
ré výsledky, šéf kraja 
nabáda, aby sa nebáli 
podať si prihlášku aj 
na stredné odborné 
školy. „Naše stredné 
odborné školy majú 
výborné parametre 
a ak sa spýtate deka-
nov na MATFYZE 
alebo na FEIke, tak 
veľmi radi berú našich 
absolventov z Adler-
ky, zo Zochovej, z Va-
janského prípadne z 
ďalších škôl,“ priblížil. 

Dobrý žiak tak nemu-
sí byť z gymnázia, aby 
sa neskôr dostal na 
vysokú školu, dodáva 
predseda BSK.
K rozhodovaniu 
o výbere kvalitnej 
školy môžu prispieť 
aj rebríčky, ktoré kaž-
doročne zverejňuje 
INEKO. Tie refl ektu-
jú na výsledky žiakov 
na maturitnej skúške, 
mimoriadne výsledky, 
a rovnako aj uplat-
nenie absolventov na 
trhu práce. „Pri SOŠ 
nahradzujú Testova-
nia písomné maturity 
(40 %). Najvyššiu váhu 
pri SOŠ (50 %) má re-
gionálna uplatniteľ-
nosť študentov, teda 
pomer miery neza-
mestnanosti absolven-
tov školy k priemernej 
miere nezamestnanos-
ti v okrese, kde škola 
sídli. Napokon, mimo-
riadne výsledky štu-
dentov majú pri SOŠ 
váhu 10 %. Pri gym-
náziách hodnotíme tie 
isté ukazovatele ako 
pri SOŠ, avšak vzhľa-
dom na iné zameranie 
gymnázií majú tieto 

ukazovatele iné váhy, 
a to postupne 60, 25 
a 15 %,“ informuje o 
metodike INEKO.

Bratislavské gym-
náziá sú na špici

Z piatich naj-
lepšie hodnote-
ných gymnázií 
na Slovensku, 
sú tri z Bratisla-
vy. Škola (gym-
názium) pre 
m i m o r i a d n e 
nadané deti na 
Teplickej ulici 
v Bratislave 
obsadila prvú 
priečku v ce-
loslovenskom 

rebríčku. Nasledu-
jú gymnáziá v Ko-
šiciach a Gymná-
zium Jura Hronca 
(GJH) na Novo-
hradskej v Bratisla-
ve. 
„V dlhodobom 
miernom postupe 
naďalej pokraču-
je aj Gymnázium 
Grösslingová 18, 
Bratislava (GAM-
ČA), ktoré už fi gu-

ruje v tesnom závese 
za prvou trojicou, pri-
čom za týmito štyrmi 
školami vidieť v rebríč-
ku veľký skok – piate 
gymnázium (Rayma-

10 najlepšie hodnotených škôl v Bratislavskom kraji podľa výsledkov žiakov 
v kategórii: STREDNÉ ODBORNÉ ŠKOLY

1 Stredná zdravotnícka škola Záhradnícka 44 Bratislava - Ružinov  7,84
2 Obchodná akadémia  Nevädzová 3 Bratislava - Ružinov  7,82
3 SPŠ elektrotechnická  Karola Adlera 5 Bratislava - Dúbravka  7,25
4 SZŠ    Strečnianska 20 Bratislava - Petržalka  7,06
5 Obchodná akadémia  Račianska 107 Bratislava - Nové Mesto  7,04
6 SOŠ pedagogická  Bullova 2 Bratislava - Dúbravka  6,81
7 SPŠ strojnícka  Fajnorovo nábrežie 5 Bratislava - Staré Mesto 6,71
8 SOŠ chemická  Vlčie hrdlo 50 Bratislava - Ružinov  6,54
9 Škola umeleckého priemyslu Sklenárova 7 Bratislava - Ružinov  6,46
10 Škola umeleckého priemyslu Dúbravská cesta 11 Bratislava - Karlova Ves 6,45

10 najlepšie hodnotených škôl v Bratislavskom kraji podľa výsledkov žiakov 
v kategórii: GYMNÁZIÁ

1 Škola pre mimoriadne nadané deti (Gymnázium) Teplická 7 Bratislava - Nové Mesto  9,84
2 Gymnázium Jura Hronca    Novohradská 3 Bratislava - Ružinov  9,45
3 Gymnázium      Grösslingová 18 Bratislava - Staré Mesto  9,35
4 Gymnázium      Metodova 2 Bratislava - Ružinov  8,35
5 1. súkromné gymnázium    Bajkalská 20 Bratislava - Ružinov  8,11
6 Gymnázium L.Novomeského    Tomášikova 2 Bratislava - Ružinov  7,95
7 Gymnázium Matky Alexie    Jesenského 4/A Bratislava - Staré Mesto  7,94
8 Gymnázium Bilíkova 24    Bratislava - Dúbravka    7,58
9 Gymnázium F. G. Lorcu    Hronská 3 Bratislava - Pod. Biskupice 7,49
10 Spojená škola-Gymnázium    Tilgnerova 14 Bratislava - Karlova Ves  7,23

SPŠ strojnícka, Fajnorovo nábrežie

Gymnázium v Pezinku 
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Dôležité termíny:

na, Prešov) totiž nasle-
duje so značným od-
stupom až 0,7 bodu,“
priblížil výsledky in-

štitút INEKO.

Najvýraznejší sko-
kan je z Modry

Ako najvýraznejšie-
ho skokana tabuľky 
predstavilo INEKO 
strednú školu, kto-

rú rovnako nájdeme 
v Bratislavskom kra-
ji. Ide o Gymnázium 
Karola Štúra v Modre. 
Podľa výsledkov hod-
notení, gymnázium 

zaznamenalo „pod-
statné zlepšenie vo 
všetkých sledovaných 
ukazovateľoch“.

Ak sa žiak nedosta-
ne, skúste odvolací 
proces
Po ukončení prijíma-
cích pohovorov, zve-
rejní výsledok stredná 
škola na svojich inter-
netových stránkach, 

prípadne na výves-
kách školy. Žiak môže 
byť na prijímacích 
pohovoroch aj ne-
úspešný, keďže je sta-
novené, že jednotlivé 

testy musí dieťa urobiť 
minimálne na 50 %. 
V prípade, že nebolo 
na strednú školu pri-
jaté, lebo prijímacie 
skúšky nezvládlo, nie 
je veľká šanca v odvo-
laní uspieť.
Sú ale aj deti, ktoré 
prijímacie pohovory 
úspešne urobia, ale 
v prvom kole ich ne-
prijmú pre nedostatok 

miesta. Niektorí žiaci 
boli prijatí na viaceré 
školy naraz a napokon 
si vyberú inú školu 
ako je tá vaša. V ta-
kom prípade je šanca 

dostať sa na odvolanie 
vyššia. Nezabudni-
te odvolanie doručiť 
včas. Riaditeľ školy 
preskúma odvolania 
podľa počtu uvoľne-
ných miest a dôvodov 
odvolaní, následne 
vydá nové rozhodnu-
tia alebo potvrdí svoje 
pôvodné rozhodnutie.

(jp, Foto - zdroj BSK)

Prijímacie skúšky na stredné školy sa uskutočnia v apríli a v máji
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marcové koncerty

aprílové koncerty
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a marcovej 
symfonickej 
dvojici, vo 

štvrtok a piatok 21. 
a 22. marca o 19.00, 
privítame jar nielen 
symbolicky dátumovo, 
ale aj dramaturgickou 
skladbou hudobných 
diel. Jarný podtón má 
úvodná symfonic-
ká báseň anglického 
skladateľa Frederica 
Deliusa On Hearing 
the First Cuckoo in 
Spring. Jar reprezen-
tuje aj Symfónia č. 1 
B dur Jarná, op. 38 
Roberta Schumanna. 
Program doplní Mo-
zartov Koncert pre 
dva klavíry a orchester 
č. 10 Es dur, KV 365. 
Sólistami večera budú 
dvaja slovenskí klavír-
ni virtuózi – prof. Ma-
rian Lapšanský, bývalý 
generálny riaditeľ SF 
a Ivan Gajan. Koncert 
pre dva klavíry, dva-
ja výnimoční umelci 
a  dve koncertné kríd-
la na scéne – to všetko 
zatraktívni zážitok v 
Redute. Slovenská fi l-
harmónia sa po prvý-
krát predstaví pod 
taktovkou Japonca 
Ryusuke Numajiriho,  
umeleckého riaditeľa 
Biwako Hall a hudob-
ného riaditeľa Tokyo 
Mitaka Philharmonia.

Veľkonočné kon-
certy Slovenskej fi l-
harmónie

Členovia Slovenského 
komorného orchestra 
s umeleckým vedú-
cim Ewaldom Dane-
lom uvedú aj tento rok 
na Kvetnú nedeľu, 24. 
marca  2024 o 15.00, 
Sedem posledných 
slov nášho Spasiteľa na 
kríži Josepha Haydna. 
Dielo, ktoré tradične 
zaznieva v predveľko-
nočnom období v Bra-
tislave. Aj tentokrát 
to bude v Katedrále 
sv. Martina o 15.00 
v rámci cyklu Hudba 
v chrámoch.
V stredu a vo štvrtok 
27. a 28. marca 2024 
o 19.00 sú na programe 
Veľkonočné koncerty 
v bratislavskej Redute. 
Slovenská fi lharmó-
nia, Slovenský fi lhar-
monický zbor (zbor-
majster Jan Rozehnal) 
a kvarteto sólistov 
– Eva Hornyáková 
soprán, Jana Kurucová 
mezzosoprán, Pavol 
Bršlík tenor a David 
Szendiuch bas pod 

taktovkou Ondre-
ja Olosa, mladého 
slovenského di-
rigenta pôsobia-
ceho v Čechách 
uvedú duchovnú 
kantátu Stabat 
Mater, op. 58 An-
tonína Dvořáka. 
Skladateľ kompo-
noval toto dielo 
pomerne mladý 
– tridsaťpäťroč-
ný. Text hovorí 
o utrpení Kris-
tovej matky pod 

krížom, na ktorom 
umiera jej syn. Dvořák 
rozčlenil predlohu do 
desiatich častí. Pre-
miéra sa konala roku 
1880. Stabat mater je 
u nás aj vo svete často 
uvádzaným vokál-
no-inštrumentálnym 
titulom. Koncertom 
si pripomenieme Rok 
českej hudby.

Apríl s klasickou 
hudbou
Hneď na úvod mesia-
ca, vo štvrtok a pia-
tok 4. a 5. apríla 2024 
o 19.00, je pripravený 
veľký  hudobný zážitok 
- spojenie slovenského 
dirigenta s medziná-
rodným renomé Ju-
raja Valčuhu s dielom 
slovenského skladate-
ľa Alexandra Moyze-
sa, ktorý skompono-
val dvanásť symfónií. 
V naštudovaní Juraja 
Valčuhu, čerstvého 
držiteľa Radu Ľudo-
víta Štúra I. triedy za 

mimoriadne zásluhy o 
rozvoj Slovenska v ob-
lasti kultúry a umenia, 
ako aj za mimoriadne 
šírenie dobrého mena 
SR v zahraničí, zaznie 
Moyzesova prvá sym-
fónia. Mladý dirigent 
patrí k najvzácnejším 
hosťom aktuálnej 75. 
koncertnej sezóny. 
Bratislavský rodák sa 
stal šéfdirigentom ta-
lianskeho Orchestra 
Sinfonica Nazionale 
della RAI a hudobným 
riaditeľom v Teatro di 
San Carlo v talianskom 
Neapole a v súčasnos-
ti pôsobí ako hudob-
ný riaditeľ Houston 
Symphony. Program 
doplnia Štyri posled-
né piesne Richarda 
Straussa, ktoré zazne-
jú v interpretácii me-
dzinárodne úspešnej 
slovenskej sopranistky 
Slávky Zámečníkovej, 
sólistky Viedenskej 
štátnej opery. 
Slovenská fi lharmónia 
ponúka komorné kon-
certy s intímnou atmo-
sférou v Malej sále Slo-
venskej fi lharmónie. 
Novinkou sezóny sú 
Piesňové večery. Tre-
tí z nich sa uskutoční 
v utorok 9. apríla 2024 
o 19.00 v Malej sále 
SF. Slovenský operný 
spevák Tomáš Šelc sa 
predstaví v bohatom 
piesňovom programe,  
okrem iného aj tvorbu 
významného českého 
skladateľa Jana Jakuba 

Rybu, ktorého meno 
sa spája zvyčajne len 
s vianočnou omšou. 
Jedinečným prvkom 
recitálu bude využitie 
kladivkového klavíra, 
ktorý navodí historic-
kú atmosféru konca 
18. storočia. 
Slovenská fi lharmó-
nia sa pod taktovkou 
Daniela Raiskina, šéf-
dirigenta SF predstaví 
na dvojici koncertov 
vo štvrtok 11. a v pia-
tok 12. apríla 2024 
o 19.00. Sólistom ve-
čerov bude mladý 
český husľový virtuóz 
a koncertný majster 
Českej fi lharmónie 
Jan Mráček, v ktoré-
ho interpretácii zaznie 
Dvořákov Husľový 
koncert a mol. Mrá-
ček, najmladší laureát 
Medzinárodnej súťa-
že Pražská jar 2010,  
získal v roku 2014  
prvú cenu na Medzi-
národnej husľovej sú-
ťaži Fritza Kreislera.   
Program doplnia diela  
Bohuslava Martinů, 
Antonína Dvořáka 
a  Dmitrija Šostako-
viča. Pred piatkovým 
koncertom sa usku-
toční  o 18,15 hod. 
stretnutie návštevní-
kov so šéfdirigentom 
vo foyeri Reduty. 
Orchester Slovenská 
fi lharmónia sa pred-
staví vo štvrtok 25. 
apríla pod taktovkou  
Jiřího Habarta, kto-
rý patrí k najmlad-

šej generácii českých 
dirigentov. Rodák 
z Frýdku-Místku sa 
v Slovenskej fi lhar-
mónii predstaví de-
butovo. Finalista 
dirigentskej súťaže 
Donatella Flick Con-
ducting Competition 
v Londýne a držiteľ 5. 
miesta na  Medziná-
rodnej hudobnej súťa-
ži Zoltána Kodályho, 
kde získal niekoľko 
špeciálnych ocenení 
sa s našim orchestrom 
predstaví aj v Žiline 
na festivale Allegretto. 
Sólistkou v Hum-
melovom koncerte 
bude mladá fagotistka 
Sophie Dervaux, člen-
ka Viedenských fi lhar-
monikov. Program do-
plní Rachmaninova 2. 
symfónia.
V aprílovej ponuke 
nebudú chýbať mimo-
riadne populárne kon-
certy Filmovej hudby, 
ktoré sú na programe 
18., 19. a 20. apríla 
2024 o 19.00. Pridaný 
je aj doobedný koncert 
vo štvrtok 18. apríla 
o 10.00 v Koncertnej 
sieni Slovenskej fi lhar-
mónie. 
Program koncer-
tov nájdete na fi l-
harmonia.sk. Vstu-
penky si kúpite 
v Pokladnici SF vo 
všetky pracovné 
dni a hodinu pred 
koncertom alebo 
online na fi lharmo-
nia.sk.

Privítajme jar v bratislavskej Redute
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Me t r o p o l i t -
ný inštitút 
B r a t i s l a v y 

nechal vypracovať 
štúdiu s názvom 
Monografi a Brati-
slava 2050. Tento 
dokument obsa-
huje demografi ckú 
analýzu a prognózu 
o rozvoji hlavného 
mesta na najbližšie 
desaťročia.
Podľa autorov je hlav-
ným dôvodom vzniku 
tejto monografi e po-
treba premyslene plá-
novať mesto a využiť 
informácie z nej do 
procesu prípravy no-
vého metropolitného 
územného plánu hlav-
ného mesta Sloven-
skej republiky. Z roz-
siahleho dokumentu 
vyplýva, že Bratislava 
prudko starne a počet 
obyvateľstva nebude 
rásť tak rapídne, ako 
by sa mohlo zdať. 

Obyvateľov 
pribudne
To, ako bude v sku-
točnosti Bratislava do 
roku 2050 vyzerať, 
ovplyvní množstvo 
rôznych faktorov, no 
pravdepodobnejším 
scenárom do budúc-
nosti je zvyšovanie 
počtu obyvateľov Bra-
tislavy. Projekčné sce-
náre síce neposkytujú 
reálny odhad počtu 
obyvateľov Bratislavy, 
ale dokumentujú veľ-
ký vplyv migrácie na 
vývoj počtu obyvate-
ľov Bratislavy. Reálne 
rozpätie, v akom by 
sa mohol pohybovať 
počet obyvateľov v 
hlavnom meste v roku 
2050, je od 470-ti-
síc osôb po 561-tisíc 
osôb. Podľa najprav-
depodobnejšieho sce-
nára by sa počet oby-
vateľov Bratislavy mal 
do roku 2050 zvýšiť na 
519-tisíc osôb. Roz-
pätie možného počtu 
obyvateľov Bratisla-
vy sa bude v priebe-
hu prognózovaného 
obdobia zväčšovať a 

najväčšiu hodnotu do-
siahne v roku 2050, a 
to až 90-tisíc osôb. V 
porovnaní so súčas-
nosťou by išlo o zvýše-
nie počtu obyvateľov o 
43,2 tisíc osôb, resp. o 
9,1 %. V prípade súhry 
viacerých priaznivých 
faktorov (priaznivý 

vývoj úmrtnosti, vyso-
ká pôrodnosť a vysoký 
migračný prírastok) 
by sa počet obyvate-
ľov Bratislavy mohol 
zvýšiť až na 560-tisíc 
osôb. Išlo by o zvýše-
nie počtu obyvateľov o 
viac ako 85-tisíc osôb, 
resp. o 18 %. Treba po-
vedať, že vplyv migrá-
cie na budúci vývoj 
počtu obyvateľov je 
vo všeobecnosti veľký 
a v prípade Bratislavy 
to platí dvojnásobne, 
pretože Bratislava je 
centrom celoštátneho 
významu, čo ovplyv-
ňuje potreby trhu prá-
ce aj atraktivitu úze-
mia.

Populácia zostarne
Ako tiež ukazujú 
prognózy, obyvateľ-
stvo Bratislavy bude 
v najbližších troch 
desaťročiach starnúť. 
Hlavným dôsledkom 
starnutia obyvateľov 
bude výrazný úbytok 
obyvateľov v produk-
tívnom veku a výraz-

ný nárast obyvateľov 
v poproduktívnom 
veku. Proces starnutia 
obyvateľov Bratisla-
vy bude v najbližších 
desaťročiach nezvrat-
ný, čo potvrdzujú aj 
výsledky jednotlivých 
scenárov prognózy. 
Podľa najpravdepo-

dobnejšieho scenára 
sa priemerný vek oby-
vateľov Bratislavy zvý-
ši do roku 2050 na 46 
rokov, čo v porovnaní 
so súčasnou hodnotou 
predstavuje zvýšenie 
o 3,4 roka, resp. 7,7 %. 
Priemerný vek obyva-
teľov za obdobie 2022 
– 2050 dosiahne v 
strednom scenári 44,8 
roka.
Starnutie obyvateľov 
v Bratislave sa prejaví 
aj na zmenenej po-
četnosti obyvateľov v 
jednotlivých hlavných 
vekových skupinách. 
Najzásadnejšie zme-
ny sa udejú v najstar-
šej vekovej skupine 
65 rokov a viac. Aj 
keď silné populačné 
ročníky narodené po 
druhej svetovej voj-
ne do roku 2050 už 
nebudú ovplyvňovať 
populáciu Bratislavy, 
do poproduktívneho 
veku sa presunú sil-
né populačné ročníky 
narodené v Bratislave 
v 70. a 80. rokoch mi-

nulého storočia. V prí-
pade Bratislavy budú 
tieto silné populačné 
ročníky posilnené vý-
raznou migračnou 
vlnou z tohto obdo-
bia spojenou hlavne s 
osídľovaním Petržal-
ky. Na zvýšenie počtu 
obyvateľov v mladšom 

produktívnom veku 
(15 – 44 rokov) počas 
prognózovaného ob-
dobia bude potrebná 
vysoká pôrodnosť a 
vysoká migrácia. Preto 
sa do roku 2050 zvýši 
počet obyvateľov Bra-
tislavy v tejto vekovej 
skupine len vo vyso-
kom a veľmi vysokom 
scenári, a to o 2,6 %, 
resp. 11,7 Strana 133 
zo 606 %. 

Porovnanie jednot-
livých okresov
Počet obyvateľov v 
okresoch Bratislavy by 
mal byť počas prog-
nózovaného obdobia 
pomerne stabilný a 
jednotlivé okresy si 
pravdepodobne za-
chovajú svoje súčasné 
poradie až do konca 
prognózovaného ob-
dobia. K očakávané-
mu nezmenenému 
poradiu okresov pod-
ľa počtu obyvateľov 
počas prognózované-
ho obdobia prispejú 
(okrem stabilného vý-

voja počtu obyvateľov) 
aj pomerne veľké roz-
diely v počte obyvate-
ľov medzi jednotlivý-
mi okresmi hlavného 
mesta. Jedinou výnim-
kou, kde by zmena po-
radia prichádzala do 
úvahy, sú dva najpo-
četnejšie okresy Bra-

tislava II a 
Bratis lava 
V. Trend 
očakávané-
ho počtu 
obyvateľov 
však spôso-
bí, že súčas-
ný neveľký 
rozdiel v 
počte oby-
vateľov sa 
do roku 
2035 prav-
depodobne 
zväčší. Naj-
väčší počet 
obyvateľov 
zo všetkých 
brat i s lav -
ských okre-
sov bude 
počas ce-

lého prognózovaného 
obdobia v okrese Bra-
tislava II. Počet oby-
vateľov v tomto okrese 
pravdepodobne mier-
ne vzrastie a postupne 
sa bude približovať k 
hranici Strana 148 zo 
606 130-tisíc osôb. Za 
okresom Bratislava II 
bude nasledovať okres 
Bratislava V, ktorý bol 
dlho okresom s naj-
väčším počtom oby-
vateľov v Bratislave a o 
svoje prvenstvo prišiel 
krátko pred začiat-
kom prognózovaného 
obdobia v roku 2013. 
V okrese Bratislava 
V sa pravdepodobne 
ako v jedinom brati-
slavskom okrese po-
čet obyvateľov počas 
prognózovaného ob-
dobia zníži. Tretím v 
poradí, čo sa týka poč-
tu obyvateľov, je okres 
Bratislava IV. Počet 
obyvateľov v tomto 
okrese sa počas prog-
nózovaného obdobia 
prakticky nezmení a 
bude sa pohybovať 

v blízkosti hranice 
106-tisíc osôb. Dva 
bratislavské okresy s 
najmenším počtom 
obyvateľov majú už 
väčší odstup od pr-
vých troch okresov a 
tiež odstup navzájom. 
Počet obyvateľov v 
okrese Bratislava III 
by sa mal zvyšovať, do 
konca prognózované-
ho obdobia však prav-
depodobne nepresiah-
ne hranicu 90-tisíc 
osôb. S odstupom naj-
menším bratislavským 
okresom v počte oby-
vateľov bude počas ce-
lého prognózovaného 
obdobia okres Brati-
slava I s počtom oby-
vateľov tesne pod hra-
nicou 50-tisíc osôb.
Priemerný vek obyva-
teľov sa bude vo všet-
kých bratislavských 
okresoch počas prog-
nózovaného obdobia 
zvyšovať. V tempe ras-
tu priemerného veku 
nebudú medzi jednot-
livými okresmi Brati-
slavy výrazné rozdiely, 
takže okresy si s veľ-
kou pravdepodobnos-
ťou zachovajú súčasné 
poradie vo vekovom 
zložení obyvateľov. 
Najstaršie obyvateľ-
stvo je a aj v najbližších 
rokoch bude v okrese 
Bratislava I. Do roku 
2035 sa priemerný vek 
obyvateľov v okrese 
zvýši približne na 46,1 
roka. Len s tesným od-
stupom za najstarším 
okresom bude okres 
Bratislava V, ktorý 
bude mať v roku 2035 
obyvateľstvo s prie-
merným vekom 45,7 
roka. Podobné hodno-
ty priemerného veku 
obyvateľov budú mať v 
roku 2035 okresy Bra-
tislava II a Bratislava 
IV (45,1, resp. 45,0 ro-
kov). S odstupom naj-
mladšie obyvateľstvo 
má a bude mať okres 
Bratislava III. Prie-
merný vek v roku 2035 
dosiahne 43,4 roka.

(vt)

Aká bude Bratislava do roku 2050?
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Keď sa povie 
Vtáčnik, nie je 
každému Bra-

tislavčanovi známe, 
že ide o časť mesta. 
V poslednej dobe 
sa ale tento názov 
objavuje častejšie 
a to hlavne s pre-
biehajúcou byto-
vou zástavbou. 
Bratislavský Vtáčnik 
má dva významy. Ad-
ministratívne je to 
menšia hornatá lokali-
ta mestskej časti Nové 
Mesto, resp. katastrál-
neho územia Vinohra-
dy v okrese Bratislava 
III susediaca s loka-
litami Koliba, Ahoj 
a miestnou časťou 
Nové Mesto. Má tvar 
nepravidelného mno-
houholníka pripomí-
najúceho trojuholník, 
ktorý je doplnený 
o výbežok približne 
medzi ulicami Podko-
libská a Pionierska. Zo 
SZ je ohraničený uli-
cami Podkolibská, Na 
varte, idealizovanou 
spojnicou z časti sú-
bežnej s ulicou Bellova 
k ulici Krahulčia, od-
tiaľ ideálnou SV hrani-
cou prebiehajúcou zá-
padne od ul. Sliačska 
a z juhovýchodu pätou 
telesa železnice súbež-
nej s ulicou Pionier-
ska. Tým aj zasahuje 

do kolibského lesopar-
ku, čo sa ešte stále 
prejavuje občasným 
výskytom srniek, di-
viakov, ježkov, bažan-

tov, veveričiek a pod. 
Ako keby sa Vtáčnik 
nenachádzal 15 min. 
chôdze od Starého 
Mesta. 

Studnička v údolí 
ulice Sliačska stále 
existuje
Geografi cky je Vtáčnik 
jeden z bratislavských 
vŕškov Kolibské-
ho hrebeňa Malých 
Karpát smerujúceho 
k hradnému bralu, 
ktoré ohraničujú cen-
trálnu časť mesta pri-
bližne zo západu až 
severozápadu. Vrch 
Vtáčnik sa nachádza 
v druhej t.j. severnej-
šej časti hrebeňa od-
delenej od južnejšej 
„priesmykom“ s uli-
cou Brnenská. Má tvar  
homoľovitého pahor-
ku o výške 276 m, kto-

rý  vybieha z hlavného 
hrebeňa. Je lemovaný 
dvomi údoliami za-
čínajúcimi na okraji 
mestského lesoparku, 

ktorými v minulos-
ti tiekli dva výdatné 
potoky prameniace 
v mieste bývalých 
studničiek. Studnička 
v údolí ulice Sliačskej 
ešte existuje, druhá 
v údolí ulice Vtáčie 
údolie už nie. Jej po-
tok tiekol v cca 2 met-
rovom úvoze s ďalšou 
výdatnou studničkou. 
Za prvej republiky 
ním viedla z Tupého 
ul. prístupová  cesta 
až do záveru údolia. 
Po zimných príva-
loch sa opravovala, čo 
skončilo po 2. svetovej 
vojne. Od vtedy prí-
stup do údolia zaisťo-
vala iba úzka cestička 
pri oplotení nad úvo-
zom, ktorá spájala Ko-
libu s novým rušňo-
vým depom. Po roku 
cca  1969 je úvoz za-

sypaný a v jeho mies-
te vedie ulica Vtáčie 
údolie s vyasfaltova-
ným povrchom. Oba 
potoky sú už zapuste-

né do mestskej kana-
lizácie, v ulici Vtáčie 
údolie už od prameňa. 
Výdatnosť druhého 
potoka a aj občasných 
prívalových zrážok 
v údolí  je zrejmá zo 
svahovej kaskády v 
mieste mostu na Tu-
pého ulici odkiaľ po-
tok obtekal kruhovú 

stavbu depa a záso-
boval ho vodou. Ná-
sledne podchádzal 
v dlhom priepuste 
koľajisko depa a že-
lezničnej trate a pri 
jej päte približne v osi 
ulice Legerského sa 
defi nitívne napojil do 
kanalizácie. 
Pahorok je orientova-
ný juhovýchodne. Po-
stupne klesá až k ulici 
Račianskej, t.j. starej 
mestskej výpadov-
ke Račišdorfská cesta 
do Rače a následných 
podhorských vino-
hradníckych obcí. Od 
Bieleho kríža pôvod-
ná cesta odbočovala 

do vinohradov v tra-
se súčasnej ulice Pri 
bielom kríži, kde po 
prerušení železničnou 
traťou pokračuje vo 
vinohradoch prevaž-
ne ako poľná cesta. Po 
krížení s Peknou uli-
cou ústi v starej Rači 
do ulice Alstrova, čo 
pôvodne bola hlavná 
ulica obce. Peší výlet z 
Rače možno iba odpo-
ručiť. Pripomenie pô-
vodnú atmosféru sta-
rých mimomestských 
ciest, kedy sa pohybo-
valo ešte iba peši, koň-
mo alebo povozmi, 
prípadne kočmi. Nie 
je to až tak dávno.

Názov inšpirovaný 
vtáčím spevom
Názov Vtáčnik je mo-
difi kácia pôvodné-
ho názvu Vogelsang 

(Vtáčí spev/pieseň). 
Dá sa predpokladať, 
že odzrkadľoval  in-
tenzívny spev vtáctva 
tejto lokality. Nedávny 
a zrejme aj v dávnejšej 
minulosti hromadný 
výskyt spevavého vtác-
tva asi vyplýval z bo-
hatstva potravy, ktorú 
medzi vinohradmi po-
skytovali lokálne po-
rasty kríkov tureckých 
višní (mahalebiek), 
tŕniek, šípok, bazy, 
resp. vzrastlejších agá-
tov a ovocných stro-
mov (čerešní, moruší). 
Z historickej eviden-
cie totiž vyplýva, že 
na svahoch Vtáčnika 

sa až na malé plochy 
záhrad a v nepriaz-
nivejších polohách aj 
výbežkov lesa vždy 
nachádzali vinohrady. 
Do lesného porastu 
väčšinou prechádza-
li až pri jeho temeni. 
Lokálne v ňom rástli aj 
jedlé gaštany, zrejme 
pozostatky starších 
výsadieb. Na päte sva-
hu vinohrady siahali až 
k Račianskej ulici. Ich 
celistvosť sa prerušila 
až roku 1850 novou 
železničnou traťou 
do Štúrova. Najprv 
bola iba jednokoľajná 
a na vysokom násype 
s tromi viaduktmi, po-
stupne sa však rozširo-
vala smerom do svahu 
v dôsledku rastúceho 
počtu koľají (v súčas-
nosti 7) a aj nového 
depa v priestore Vtáč-

nika. Viadukty sa tým 
zmenili na tunely. Ich 
rozširovanie vidno 
na použitom materi-
áli - najstaršie úseky 
sú tehelné, mladšie z 
kameňa a najmladšie 
z betónu. Je pritom za-
ujímavé, že najstaršie 
z obdobia minimálnej 
dopravy sú najširšie. 

Územie vinohradov 
a železničného 
depa
Tak ako aj iné vinohra-
dy a lesy Bratislavy bol 
aj Vtáčnik a aj ich se-
vernejšie lokality pria-
mo prístupné z mesta.  
Trasy pôvodných ciest 

Vtáčnik (a Bratislava) v premene času

Zástavba nad depom, kvitnúce agáty, 2023

Súčasná zástavba Vtáčnika, 2023

Zástavba Tupého ulice. 2024



strana 13História a súčasnosť Bratislavy02 l 2024

zo Starého mesta a aj 
z mladších vinohrad-
níckych sídiel v oblasti 
hlavne ulíc Obchodná, 
Vysoká a Krížna, resp. 
z priestoru ohraniče-
nom Kollárovým ná-
mestím, nám. Slobody, 
Mýtnou, Fazuľovou 
a Radlinského pre-
važne stále kopírujú 
súčasné ulice. Stavba 
železnice staré cesty 
rešpektovala a to do 
oblasti Kramár a Ko-
libských lesov dnes už 
neexistujúcim mos-
tom cez trať z Pražskej 
ulice v osi Cesty na 
Kamzík a do severne 
ležiacich vinohradov 
tromi viaduktmi v tra-
se ulíc Žabotova, Je-
lenia a Žilinská resp. 
mostom cez trať sever-
ne od súčasného depa 
v pokračovaní dnes 
už neexistujúcej dia-
gonálnej poľnej cesty 
z Račianského mýta. 
Depom sa  nahradilo 
pôvodné, ktoré sa na-
chádzalo na terajšej 
hlavnej stanici. Depá 
boli pre prevádzku 
parných lokomotív 
nevyhnutné, pretože 
okrem prípravy súprav 
na cestu, resp. údržbu 
a opravy sa museli 
pred jazdou predhrie-
vať. Tým sa nové depo 
nazývalo aj výhrevňa. 
Bolo charakteristic-
ké dvomi vysokými 
tehelnými komínmi, 
ktoré sa zlikvidovali 
po zavedení elektric-
kej trakcie.  
Vzhľad vinohradov 
určoval hlavne spô-
sob pestovania vini-
ča, resp. ich obslužné 
cesty. Orientačne sa  
do konca 50-tych ro-
kov minulého storočia 
pestoval tzv. na hlavu. 
Vytvorila sa z kore-
ňa tesne nad pôdou 
a z nej každoročne 
vyrastali nové plodo-
nosné prúty. Tie sa 
priväzovali k zvislým 
kolom z agátového 
dreva výšky cca 1,5 m 

usporiadaných v riad-
koch v spone cca 1, 0 
x 1,2 m a orientova-
ných podľa tvaru teré-
nu, prípadne parcely. 
Rovnobežné riadky 
s kolmi tým určovali 
všeobecný vzhľad vi-
nohradov. Na starých 
kresbách sú zakres-
lené zvislou čiarkou 
s ovinutou vlnovkou. 
Výsadbu ohraničo-
vali hromady vyzbie-
raných kameňov tzv. 
rúny (kamenice) s po-
rastom kríkov. Bývali 
relatívne veľké, resp. 
dlhé, často o ploche aj 
niekoľko desiatok m2

a výšky až cca 2 m. Ko-
lorit vinohradov do-
tvárali odvodňovacie 
kamenné rigoly resp. 
na jednotlivých parce-
lách jednoduché dre-
vené búdy pre úscho-
vu náradia a ochranu 
pred dažďom. Ich  prí-
slušenstvom bývali aj 
betónové nádrže na 
zachytávanie dažďovej 
vody, resp.  prípravu 
roztokov pre ochran-
né postreky. Výsledne 
výsadba Vtáčnika pre-
biehala po svahu a to 
dokonca i na 2 vrcho-
lových a iba mierne 
vyspádovaných ploš-
nejších terasách. Mu-
seli sa vytvoriť v dáv-
nej minulosti a boli  
zvláštnosťou Vtáč-
nika. Lemovali ich 
až  niekoľko metrov 
vysoké a strmé svahy 
s porastmi agátov, kto-

ré okrem zdroja dreva 
pre koly, prípadne kú-
renie zaisťovali svojimi 
koreňmi stabilitu str-
mých svahov. Zvyšky 
týchto porastov mož-
no ešte miestne vidieť 
na doteraz pôvodných 

svahoch, ale hlavne 
v časti Podkolibskej 
ulice, nad Tupého uli-
cou a podobne. Ale 
zďaleka už nie sú v ta-
kom rozsahu ako bý-
vali pôvodné porasty, 
ktoré  lemovali aj ob-
služné úvozové cesty, 
resp. západný svah že-
leznice s Tupého uli-
cou až k depu. 

História osídlenia 
lokality
Zmenou politických 

a spoločenských po-
merov po druhej 
svetovej vojne kedy 
prevažne väčšinoví 
nemeckí vlastníci vi-
nohradov boli vysídle-
ní, sa zmenili aj pôvod-
né vlastnícke vzťahy. 

Roku 1948 bolo zalo-
žené Prvé vinohrad-
nícke výrobné druž-
stvo v Bratislave, ktoré 
postupne obhospo-
darovalo väčšinu bra-
tislavských vinohra-
dov vrátane Vtáčnika. 
Roku 1965 sa zmenilo 
na JRD - Vinohrady. 
Reštitúciami hlavne 
po roku 1989 sa mno-
hé vinohrady vrátili 
pôvodným majiteľom, 
resp. ich dedičom, 
avšak títo už nemali 

k ich obhospodarova-
niu, resp. výrobe vína 
vhodné podmienky. 
A keďže sa prerušila aj 
kontinuita potrebných 
znalostí, veľká časť vi-
nohradov sa postup-
ne prestala obrábať 
a pustla. Roku 1993  sa 
zostávajúca časť JRD 
Bratislava - Vinohra-
dy transformovala na 
súčasné PD Bratislava 
– Vinohrady produku-
júce špičkové miestne 
vína.
Od 60-tych rokoch sa 
v rámci modernizácie 
pestovania viniča po-
stupne menil aj spô-
sob jeho pestovania na 
drôtenkový. Pri ňom 
sa hlava viniča vytvo-
rila vo výške cca 0,7 m 
a plodonosné prúty sa 

priväzovali resp. zastr-
kávali medzi vodorov-
né drôty podopierane 
betónovými stĺpikmi. 
Jednotlivé riadky boli 
výrazne širšie, čo 
umožnilo strojné ob-
rábanie. Pre tento typ 
pestovania sa upra-
vil aj tvar terénu a to 
vytvorením približne 
vodorovných alebo 
mierne sklonených 
terás. Tým sa nielen 
výrazne zjednodušil 
a zhospodárnil spôsob 

pestovania ale bol aj 
ekologickejší. Mal ale 
dopad v zrušení pô-
vodných parciel a tým 
aj pôvodného vzhľadu 
terénu a tým aj vino-
hradov. Na Vtáčniku 
bol charakterizovaný 
viacerými terasami 
vedenými v spodnej 
časti svahu po jeho 
obvode. Jednotlivé te-
rasy boli pritom odde-
lené šikmými svahmi. 
Takýto stav je ešte vi-
diteľný na nezastava-
ných plochách dote-
raz, je už ale ojedinelý. 
Roku 2006 bol totiž 
schválený Územný 
plán zóny - Podhorský 
pás, čím sa v mieste 
pôvodných vinohra-
dov umožnila výstav-
ba hlavne bytová. 
Od vtedy sa bývalé 
územie pôvodných vi-
nohradov stalo pred-
metom developerskej 
činnosti a postupne sa 
lokálne zastavuje. 
Prvé známe domy na 
Vtáčniku pochádzajú 
zo začiatku 20. storo-
čia. Do prvej svetovej 
vojny sa v údolí prvé-
ho potoka nachádzal 
iba jeden domček, 
v ďalšom žil na vrchole 
kopca miestny hájnik 
a niekoľko málo do-
mov stálo na začiatku 
ul. Tupého. V rámci 
prvej republiky pribu-
dol k prvému domče-
ku iba jeden ďalší, ďa-
lej vily na Tupého ul., 
resp. Podkolibskej. 
Po druhej svetovej 
vojne sa stav nezme-
nil, iba sa k depu po-
stavili ďalšie budovy 
a požiarna nádrž. 
Zrejme depo limi-
tovalo inú výstavbu. 
Úplná zmena nastala 
až na konci minulého 
storočia, resp. výraz-
nejšie začiatkom tohto 
storočia. Bytové domy 
pohltili vinohrady 
na svahoch ulíc Tu-
pého, Podkolibská 
a Na varte, v dolnej 
časti svahu priamo 

Vtáčnik (a Bratislava) v premene času

Ulice mesta vedúce k vinohradom Koliby a Vtáčnika (tunely pod 
železnicou nie sú uvedené).  Výrez mapy mesta 1895, PAMMAP

Postupujúca výstavba v spustnutých vinohradoch, 2024



strana 14 História a súčasnosť Bratislavy 02 l 2024

nad depom a v predĺ-
ženej časti ulice Tu-
pého pri jej zaúste-
ní do ulice  Sliačska. 
A k chatovej osade na 
vrchole Vtáčnika pri-
budli rodinné domy. 
Tým vznikli aj nové 
ulice napr. Vtáčie údo-
lie, Svätovavrinecká, 
Na Roličkách, Sovia,  
Pod Vtáčnikom, Fran-
kovská a ďalšie. 

Výstavba mení 
nenávratne tvar 
krajiny
V súčasnosti sa v loka-
lite Vtáčnik nachádza 
už 13 ulíc s viacerými 
ucelenejšími zástav-
bami napr. na Tupé-
ho, Na Varte, Grand 
Koliba, Nová Koliba 
a pod. Súčasne pokra-
čuje ďalšia výstavba 
prevažne rodinných 
domov. Nebude dlho 
trvať a vinice Vtáčnika 
sa stanú úplnou minu-
losťou. Tým sa hranica 
súvislých viníc mesta 
presunie až za ulicu 
Sliačsku a priblíži sa 

k hranici bratislavské-
ho a račianského ka-
tastra. Bude otázne, 
či sa ešte bude dať 
hovoriť o Bratislave 
ako meste vína, resp. 
s vinárskou tradíciou. 
Mimo okrajového De-
vína, Rače a Vajnor vi-
nohrady z historickej 
časti mesta prakticky 
úplne zmiznú tak ako 
vymizli vinohradníc-
ke štvrte a dokonca 
ulice z historického 
mesta. Nebyť pár jed-
notlivých domov na 
Kolárovom námestí 
resp. Obchodnej, kto-
ré sa dajú ťažko spočí-
tať na prstoch dvoch 
rúk, zmizli aj ďalšie 
typické domy s vinár-
skou architektúrou. 
Tiež zanikli povestné 
viechy a o propagácii 
bratislavského vína, 
nehovoriac o víne 
všeobecne, sa v mes-
te ani nedá hovoriť. 
Hmotnou pripomien-
kou tým viac menej 
zostane iba vinohrad-
nícke múzeum s ar-

chívom vín Slovenska 
a väčšinou neprístup-
né pivnice Starého 
nesta. Tiež zvyklosti 
nových Bratislavča-
nov sú iné - podľa ne-
overených informácií 
sa viac holduje pivu 
a tvrdému alkoholu 
ako vínu. A pritom sa 
o víne hovorí, že je to 
nápoj kráľov. 

Vinárska tradícia 
ustupuje rozvoju

Je to na zamyslenie, 
pretože vinohrady  
a Bratislava boli od 
nepamäti nerozlučne 
spojené a tým sa má-
loktoré veľké a navy-
še hlavné mesto môže 
popýšiť. Navyše bolo 
mestom kvalitného 
vína, ktoré sa vraj do-
dávalo až na kráľovský 
a cisársky dvor. Jej vi-
nice prebiehali na vý-
nimočnom podloží a s 
výnimočnou polohou 

v zásade v nepreruše-
nom páse od Karlovej 
Vsi cez mestské vŕšky 
Machnáča, Hradného 
vrchu, Somárskeho 
vrchu, Slavína a Kalvá-
rie, následne od Lama-
ča cez Kolibský vrch 
Stráže, Vtáčnik a Ko-
ziarku. Ďalej už mimo 
mesta pokračovali do 
Rače, Sv. Jura, Pezinku 
až k Modre, resp. ešte 
ďalej. V stredoveku 
do mesta orientačne 
zasahovali k zástavbe 
Obchodnej, koncom 
20. stor. ich hranicu 
tvorili ulice Palisády, 
Štefánikova, Šancová 
a Račianska a ešte po 
druhej svetovej vojne 
rástli až pri posledne 
menovanej. Ak to ďa-
lej pôjde týmto spô-
sobom, je otázne, či aj 
v rozľahlejšej Bratisla-
ve ostane na vinohra-
dy a vinársku tradíciu 
nejaká pamiatka. Na-
priek tomuto vývoju 
sú tu ešte stále určité 
možnosti, aby sa vi-
nohrady v meste stali 

jeho trvalou súčasťou. 
Jednak je to avizova-
ná zmena Územného 
plánu mesta, ale tejto 
zmeny by sa vinohra-
dy mali aj dožiť. 
Po vzore iných miest 
s podobným osudom 
by vinohradnícku tra-
díciu mesta mohol tiež 
sprostredkovať tzv. zá-
žitkový vinohrad. Ta-
káto možnosť v rám-
ci zvyšku mestských 
vinohradov na svahu 
vrchu Stráže stále to-
tiž existuje. Okrem 
kontaktu s funkčným 
vinohradom (prípad-
ne aj pivnicou) a vý-
stižnou expozíciou 
o histórii vinohra-
dov a vína v meste by 
obyvateľom a turis-
tom umožnil aj intím-
nejší stret s viničom, 
jeho produktmi ako aj 
s výhľadom na mesto. 
Som presvedčený, že 
by sa stal atrakciou 
mesta. 

(text a foto František 
Hájek, red)

Svahová kaskáda bývalého potoka 
v ul. Vtáčie údolie, 2021

Vtáčnik (a Bratislava) v premene času

Ak patríte 
medzi ľudí, 
ktorí si radi 

s predstihom plá-
nujú kultúrne akcie 
či výlety na nadchá-
dzajúce obdobie 
a najmä na víkendy, 
tak vezmite do rúk 
kalendár a poznač-
te si akcie, ktoré 
pre Bratislavčanov 
a návštevníkov 
hlavného mesta 
už teraz pripravuje 
BKIS.

Bratislavské mest-
ské dni / 20. – 21. 4.
V BKIS aktuálne pri-
pravujú 21. ročník Bra-
tislavských mestských 
dní (20.-21. apríl). 
Víkend plný zážitkov 
prinesie symbolic-
ké odpečatenie brán, 
sprístupnenie Prima-
ciálneho paláca pre 

verejnosť, otvorenie 
priestorov mestských 
organizácií a bohatý 
kultúrny program na 
území celej Bratisla-
vy, vrátane mestských 
častí. Bratislavčanov a 
Bratislavčanky čakajú 
koncerty, divadelné 
predstavenia, tvorivé 
dielne, športové akti-
vity, hry, komentované 
prehliadky, pouličné 
šou a mnoho ďalšieho. 

Rande s mestom
V rámci celoročného 
cyklu Rande s mestom 
sa pripravujú pravi-
delné komentované 
vychádzky pre dospe-
lých, rodiny s deťmi 
a zraniteľné skupiny. 
Termíny a témy naj-
bližších vychádzok sú 
nasledovné: 

23.3.2024, Rande s 

mestom: Premeny 
ostrova Grössling, 
Mariana Hozlárová

24.3.2024, Poštárom 
v Prešporku, Pavol 
Adamka, pre rodiny 
s deťmi

24.3.2024, Bratislav-
ské veže, Iveta Šimove, 
pre nepočujúcich

27.3.2024, Salón re-
publiky, Eva Čubríko-
vá, pre ľudí s pohybo-
vým znevýhodnením

30.3.2024, Názov 
prednášky bude dopl-
nený, Karin Stašková, 
pre dospelých 

31.3.2024, Názov 
prednášky bude dopl-
nený, Martin Záni, pre 
rodiny s deťmi

6.4.2024, Názov pred-
nášky bude doplnený, 
Katarína Čatlošová, 
pre dospelých

7.4.2024, Názov pred-
nášky bude doplnený, 
Karin Stašková, pre 
rodiny s deťmi

13.4.2024, Vily VI, In-
grid Desdevises, pre 
dospelých

14.4.2024, Pátračka po 
stopách uja Klobásu 
(Julo Satinský), Zuza-
na Babušiak Petrášo-
vá, pre rodiny s deťmi

20.4.2024, GMB Zoja 
Droppová, pre dospe-
lých

21.4.2024, Názov 
prednášky bude dopl-
nený, Pavol Adamka, 
pre rodiny s deťmi

Cez Open Call BKIS 
podporuje mnohé 
kultúrne podujatia v 
hlavnom meste, z kto-
rých vyberáme:

14.3. / Biela 6 / Mla-
dí – srdce komunít: 
Budúcnosť cez ak-
tívne občianstvo
(diskusia)
16.3. / Klarisky / Per-
lový náhrdelník 
hudby a tanca. Es-
tetika baroka (hu-
dobno-tanečné vystú-
penie)
17.3. / Biela 6 / CES-
TA ZA STRATE-
NOU PESNIČKOU
(interaktívny hudob-
ný workshop pre deti 
s muzikoterapeutický-
mi prvkami)
13.-19.3. / Kino Lu-
mière / FEBIOFEST 
Bratislava (31. me-

dzinárodný fi lmový 
festival)
24.3. / Biela 6 / Tí za 
oponou (autorská in-
scenácia)
24.-27.3. / Klarisky, 
Zrkadlová sieň / Bra-
tislava Spring Fes-
tival (medzinárodný 
festival zborovej hud-
by)
16.4. / Klarisky / For 
You acapella (kon-
cert)
19.-21.4. / Kamel Klub 
/ Festival Svetový 
deň cirkusu 2024
25.-28.4. / Jezuitský 
kostol, Zrkadlová sieň, 
Klarisky / SLOVAKIA 
CANTAT 2024 (festi-
val zborovej hudby)

(bak)

Jarná sezóna 2024 bude podľa BKIS pre kultúru bohatá
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N
ástup mimo-
riadne sko-
rej jari cítime 

a najmä vidíme na 
každom kroku. Roz-
kvitnuté stromy, nie-
koľko centimetrov vy-
soké porasty ozimín, 
či spev vtákov nepatrí 
k typickému obrazu 
prvej polovice marca. 
Nie len poľnohospo-
dári či ovocinári s na-
pätím očakávajú, ako 
sa situácia s počasím 
bude vyvíjať. Z dôvo-
du neobvykle skorého 
času príletu mnohých 
druhov vtáctva sledu-
jú dianie a riziká s ním 
spojené aj ornitológo-
via.
Viaceré druhy vtác-
tva sa vrátili na naše 
územie zo zimovísk 
skôr ako zvyčajne, 
čo súvisí s miernou 
zimou. „Druhy, kto-
ré migrujú na krátku 
vzdialenosť prileteli 
na svoje hniezdiská 
takpovediac s časovým 

náskokom dva týždne, 
aj viac. Kým v predo-
šlých rokoch prilietali 
prvé jedince niektorých 
druhov ako sú červien-
ky, vrchárky modré, či 
drozdy plavé v prvej 
marcovej dekáde, ten-
to rok už beží regulár-
na a početná migrácia 
týchto vtákov. Nie-
ktoré sovy začali skôr 
so znáškou a zahrieva-
ním vajec, drozdy čier-
ne si stavajú hniezda 
a na niekoľkých lokali-
tách sa už objavili bo-
ciany biele,“ informu-
je Roman Slobodník 

z Ochrany dravcov na 
Slovensku.
Skorá migrácia ne-
sie so sebou riziká. Je 
možné, že zima ešte 
nepovedala posledné 
slovo. Prudké ochla-
denie by pre milióny 
hmyzožravých dru-
hov vtákov, ktoré sú 
už na našom území, 
mohlo znamenať ma-
sové úhyny. „V tomto 
období majú vtáky 
spravidla tukové záso-
by na minime. Potravy 
je totiž výrazne me-
nej než v čase jesennej 
migrácie, kedy okrem 

hmyzu majú operen-
ce k dispozícii pestrú 
paletu rôznych plodov 
a semien. Preto je prá-
ve teraz vhodné spe-
vavcom pomôcť po-
skytnutím krmiva v 
podobe slnečnice, či 
repky. Krátkodobo do-
kážu aj hmyzožravé 
vtáky „preladiť“ na iný 
druh potravy ako sú 
napr. jablká, či múčne 
červy, ktoré im ponúk-
neme“ informuje Slo-
bodník. 
Ohrozené je aj hniez-
denie niektorých dru-
hov. Napríklad mu-
cháriky, ktoré majú 
začiatok migrácie 
geneticky podmiene-
ný, opustia zimoviská 
v Afrike v štandard-
nom čase. Keď však 
prídu na svoje hniez-
diská, môže sa stať, 
že nebudú mať kde 
hniezdiť. Vhodné du-
tiny či búdky už môžu 
byť z väčšej časti ob-
sadené druhmi, ktoré 

skorší začiatok pro-
cesu hniezdenia pri-
spôsobili skorému 
nástupu jari. Tento jav 
pozorujeme už niekoľ-
ko rokov. Dochádza k 
častým súbojom o už 
obsadenú dutinu, čo 
nezriedka končí úhy-
nom niektorého jedin-
ca z bojujúcej dvojice 
druhov. 
Ďalšou témou je po-
trava. Napríklad sý-
korky či brhlíky, ktoré 
buď nemigrujú, alebo 
iba na kratšie vzdiale-
nosti, začínajú s hniez-
dením s ohľadom na 
vývoj hmyzu, ktorým 
kŕmia svoje mláďatá, 
potravu tvoria najmä 
húsenice. V čase prí-
letu muchárikov môže 
však už byť hmyz 
v pokročilom štádiu 
vývinu (lietajúci), čo je 
už pre mláďatá menej 
hodnotná potrava.    
Nemenej zaujíma-
vým fenoménom je 
dlhší čas vhodný na 

hniezdenie, čo nie-
ktoré druhy využíva-
jú na hniezdenie viac 
ako jedenkrát v rámci 
roka. „Dlhšie obdobie 
bez snehovej pokrývky 
využívajú najmä dra-
vé vtáky či sovy. Vhod-
né klimatické pod-
mienky v kombinácii 
s dostatkom potravy 
spôsobujú, že sokol 
myšiar, ktorý spra-
vidla hniezdi raz do 
roka, môže v potravne 
a klimaticky vhodnom 
roku zahniezdiť dva-
krát. Občas sa k nemu 
pridáva aj myšiarka 
ušatá. Druhé znášky 
majú spravidla u tých-
to druhov menej mlá-
ďat, no i týmto spôso-
bom vedia pomôcť so 
znížením strát úrody 
pre farmárov, niekto-
ré štúdie hovoria až o 
tretine, čo už sú aj pre 
poľnohospodárov za-
ujímavé čísla,“ dodáva 
na záver Slobodník. 

(bak)

Skorá jar znamená riziko aj pre niektoré druhy vtáctva
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